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PARTER 
 
Sökande 
Cinis Fertilizer AB, 559154-0322, c/o Jakob Liedberg, Vegagatan 21, 224 57 Lund 
  
Ombud: Advokat Tomas Underskog, Advokatfirman Åberg & Co AB, Box 16295,  
103 25 Stockholm 
  
Motpart 
1. Länsstyrelsen i Västernorrlands län, 871 86 Härnösand 
 
2. Johan Anderhag 
 
3. Eva Dewall 
 
4. Majken Dewall 
 
5. Karin Fröhlen 
 
6. Kent Fröhlen 
 
7. Inga-Lis Höglund 
 
8. Inge Höglund 
 
9. Mari Höglund 
 
10. Gong Johnsson 
 
11. Danique Karlsson 
 
12. Jörgen Karlsson 
 
13. Jan Magnusson 
 
14. Johan Pettersson 
 
15. Andreas Syring 
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16. Emma Syring 
 
17. Oskar Ullsten 
 
18. Rickard Vigren 
 
19. Peter Vigstål 
 
20. Marie Östling 
  
21. Rune Östling 
  
Ombud för 2-21: Jessica Fröhlén, Alviksvägen 8, 893 40 Köpmanholmen 
 
22. Jessica Fröhlén, Alviksvägen 8, 893 40 Köpmanholmen 
  
21. Yan B. Strömberg Juth, Lärovägen 4 B, 893 40 Köpmanholmen 
  
22. Köpmanholmens Samhällsförening 
 
Ombud: Bert Ulander, Villavägen 36, 893 40 Köpmanholmen 
  
 
SAKEN 

Ansökan om tillstånd enligt miljöbalken till uppförande och drift av anläggning för 
produktion av kaliumsulfat och natriumklorid, på fastigheten Bredånger 2:165, 
Örnsköldsviks kommun  
 
Avrinningsområde:   Nätraån (37) 
Koordinater (SWEREF99TM) N: 680192 E: 7010070 
 
_____________ 
 

DOMSLUT 

Avvisning 
Mark- och miljödomstolen avvisar yrkandet om upphävande av bygglov.  

 

Miljökonsekvensbeskrivning 
Mark- och miljödomstolen godkänner den i målet ingivna miljökonsekvens-

beskrivningen.  
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Tillstånd 
Mark- och miljödomstolen lämnar Cinis Fertilizer AB tillstånd enligt miljöbalken 

för anläggande och drift av anläggning för produktion av kaliumsulfat och 

natriumklorid på fastigheten Bredånger 2:165 i Örnsköldsviks kommun, i enlighet 

med domsbilaga 1, innefattande rätt att tillverka 

a) högst 200 000 ton kaliumsulfat per år och  

b) högst 132 000 ton natriumklorid per år. 

 

Villkor 

Allmänt villkor 
1. Om inte annat följer av denna dom ska verksamheten utföras och bedrivas i 

huvudsaklig överenstämmelse med vad bolaget har uppgett i 

ansökningshandlingarna och i övrigt uppgett eller åtagit sig i målet. 

Buller 
2. Fläktar för kylanordningen samt övriga bulleralstrande fast installerade 

anläggningsdelar ska byggas in och/eller ljudisoleras. 

 

3. Buller från verksamheten under drift, inklusive transporter inom 

verksamhetsområdet, får inte ge upphov till högre ekvivalent ljudnivå (Leq) 

utomhus vid bostadsfasad än 

 

50 dBA  helgfri måndag–fredag  kl. 07.00–18.00 

40 dBA  nattetid   kl. 22.00–07.00 

45 dBA  övrig tid 

 

Momentana ljud (LFmax) får inte överstiga 55 dBA nattetid  

kl. 22.00-07.00. 

 

Kontroll av bullernivåerna ska genomföras så snart det skett förändringar i 

verksamheten som kan medföra mer än obetydligt ökade bullernivåer eller 

på tillsynsmyndighetens begäran. De angivna värdena ska då kontrolleras 
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genom närfältsmätningar och beräkningar eller genom immissions-

mätningar. Ekvivalentvärdena ska beräknas för de tider då verksamheten 

faktiskt pågår. 

 

4. Buller från anläggningsarbeten får inte ge upphov till högre ekvivalent 

ljudnivå (Leq) utomhus vid bostadsfasad än  

 

60 dBA helgfri måndag-fredag kl. 07.00-18.00  

45 dBA nattetid  kl. 22.00-07.00  

50 dBA övrig tid 

 

Momentana ljud (LFmax) får inte överstiga 70 dBA nattetid  
kl. 22.00-07.00.  
 
Kontroll av bullernivåerna ska genomföras på tillsynsmyndighetens begäran. 

De angivna värdena ska då kontrolleras genom närfältsmätningar och 

beräkningar eller genom immissionsmätningar. Ekvivalentvärdena ska 

beräknas för de tider då verksamheten faktiskt pågår. 

 

Tillsynsmyndigheten får medge avsteg från villkoret i enskilda fall och för 

kortare perioder om avvikelsen kan ske utan betydande olägenhet för 

omgivningen.  

Kemikalier och avfall 
5. Kemiska produkter och farligt avfall ska hanteras och förvaras på ett sådant 

sätt att eventuellt spill och läckage inte kan nå spillvattenledningar, 

dagvatten eller omgivande mark. 

 
Flytande kemiska produkter och flytande farligt avfall ska förvaras inom 

invallade områden som är täta och beständiga mot det som förvaras. 

Invallningar ska vara dimensionerade så att de rymmer volymen av den 

största behållaren och 10 procent av övriga behållares sammanlagda volym. 

Invallningen ska skyddas mot nederbörd. Dubbelmantlade behållare får 
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användas i stället för invallning. Behållare ska vara märkta och skyddade 

mot påkörning. 

 

Förvaring får inte ske i närheten av öppna golvbrunnar. 

 

6. Svavelsyra och natriumhydroxid ska förvaras i dubbelmantlade och 

invallade tankar. Tankarna ska också vara försedda med överfyllnadsskydd. 

 
7. Spill och läckage av kemikalier eller flytande avfall ska omgående samlas 

upp och tas om hand. Saneringsutrustning ska finnas tillgänglig på lastnings- 

och lossningsplatser. 

 
8. Lastning och lossning av kemikalier ska ske på ett för produkten tätt 

underlag med möjlighet att samla upp hela den levererade volymen i 

händelse av olycka.  

Energihushållning 
9. Anläggningen ska anläggas och drivas med hög energieffektivitet. Bolaget 

ska fortlöpande och i skälig utsträckning vidta åtgärder för att ytterligare 

förbättra energieffektiviteten, hushålla med energi samt minimera 

användningen av icke förnyelsebara bränslen. 

 

Bolaget ska senast fyra år efter att tillståndet tagits i anspråk ge in en 

energihushållningsplan till tillsynsmyndigheten. I planen ska redovisas 

bolagets arbete med energieffektivisering och hushållning. Av planen ska 

framgå utredda åtgärders effekter och kostnader samt vilka åtgärder som är 

tekniskt möjliga att genomföra, vilka åtgärder bolaget avser att vidta och 

motivering till varför övriga redovisade åtgärder inte är rimliga. Planen ska 

därefter revideras fortlöpande och ges in till tillsynsmyndigheten vart fjärde 

år, eller det längre intervall som tillsynsmyndigheten föreskriver. 

 

Bolaget ska årligen i samband med ingivande av miljörapporten till 

tillsynsmyndigheten redovisa det gångna årets arbete med 
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energihushållning, hur planen följts och vilka eventuella justeringar av 

planen som bolaget avser att göra under det kommande året. 

Kontroll 
10. För verksamheten ska finnas ett aktuellt och uppdaterat kontrollprogram 

som visar hur villkoren följs och hur verksamhetens påverkan på hälsa och 

miljö i övrigt undersöks. I kontrollprogrammet ska anges mätmetoder, 

mätfrekvens och utvärderingsmetoder. För verksamheten ska det finnas en 

uppdaterad kemikalieförteckning. 

 

Kontrollprogrammet ska lämnas in till tillsynsmyndigheten senast tre 

månader efter att detta tillstånd tagits i anspråk, eller den senare tid som 

tillsynsmyndigheten bestämmer. 

Efterbehandling 
11. Bolaget ska senast sex månader innan verksamheten upphör till 

tillsynsmyndigheten redovisa en plan för avhjälpande av eventuella 

föroreningsskador och andra återställningsåtgärder. I planen ska anges hur 

mark- och vattenområden, grundvatten, byggnader och anläggningar ska 

undersökas med avseende på förekomst av föroreningsskador från 

verksamheten samt hur riskbedömning ska utföras. Undersökningar och 

eventuella åtgärder ska planeras och utföras i samråd med tillsyns-

myndigheten. 

 

Uppskjutna frågor och prövotidsföreskrift 
Mark- och miljödomstolen skjuter under en prövotid upp avgörandet av vilka 

slutliga villkor som ska gälla för utsläpp till luft. 

 

Under prövotiden ska bolaget i samråd med tillsynsmyndigheten genomföra 

nedanstående utredning.  

 

U1. Bolaget ska följa upp vilken reningsgrad som HEPA-filter ger. För det fall att 

HEPA-filtret inte har avsedd effekt ska annan reningsteknik utredas i syfte att 
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åstadkomma ytterligare reduktion av de samlade utsläppen av kaliumsulfat och 

natriumklorid. 

 

Resultatet av utredningen med förslag till slutliga villkor ska ges in till mark- och 

miljödomstolen senast tre år efter det att anläggningen har tagits i drift. Bolaget ska 

anmäla till mark- och miljödomstolen och tillsynsmyndigheten när anläggningen tas 

i drift. 

 

Under utredningstiden och fram till dess annat beslutas ska följande provisoriska 

föreskrift gälla. 

 

P1. Det samlade utsläppet av kaliumsulfat till luft får inte överstiga 0,55 kg/timme 

eller 4 400 kg/år. Det samlade utsläppet av natriumklorid till luft får inte 

överstiga 0,36 kg/timme eller 2 880 kg/år. 

 

Delegation 
Mark- och miljödomstolen överlåter med stöd av 22 kap. 25 § 3 st. miljöbalken åt 

tillsynsmyndigheten att vid behov föreskriva de ytterligare villkor som kan behövas 

avseende 

 

D1. Genomförande av energihushållningsåtgärder, framtagna inom ramen för  

energihushållningsplan, tidsramar för genomförandet samt annan tidpunkt för  

inlämnande av energihushållningsplan enligt villkor 9. 

D2. Annan tidpunkt för inlämnande av kontrollprogram enligt villkor 10. 

D3. Plan för återställning och efterbehandling enligt villkor 11. 

 

Igångsättningstid 
Den i domen tillståndsgivna verksamheten ska ha satts i gång inom fem år från 

lagakraftvunnen dom, annars förfaller tillståndet. 
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Verkställighet 
Mark- och miljödomstolen avslår Cinis Fertilizer AB:s yrkande om att tillståndet 

ska få tas i anspråk omedelbart även om domen inte har vunnit laga kraft.  

 

Prövningsavgift 
Mark- och miljödomstolen sätter ned den prövningsavgift som beslutades den  

25 augusti 2021 till hälften, det vill säga 70 000 kr. 70 000 kr ska därmed betalas 

tillbaka till sökanden. 

 

Övrigt  
Yrkanden som inte behandlats särskilt i det föregående lämnas utan bifall.  

_____________ 
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BAKGRUND 

Cinis Fertilizer AB (bolaget) har ansökt om tillstånd att anlägga en verksamhet för 

tillverkning av mineralgödsel (kaliumsulfat) och bordssalt (natriumklorid) på en del 

av fastigheten Bredånger 2:165<1, i Örnsköldsviks kommun. Bolaget har utvecklat 

och patenterat en process för att tillverka kaliumsulfat ur elfilterstoft, som är en 

restprodukt från pappersmassaindustrin. Huvudprodukten är kaliumsulfat men i 

processen bildas även biprodukten natriumklorid.  

 

MÅLETS HANDLÄGGNING 

Ansökan inkom till mark- och miljödomstolen den 4 augusti 2021. Efter 

kompletteringar beslutades om kungörelse av ansökan den 2 juni 2022 och därefter 

har skriftväxling skett. Mark- och miljödomstolen har hållit huvudförhandling och 

syn i målet den 28 och 29 mars 2023.  

 

YRKANDEN M.M. 

Bolaget har yrkat om tillstånd enligt 9 kap. miljöbalken för anläggande och drift av 

anläggning för produktion av kaliumsulfat och natriumklorid på fastigheten 

Bredånger 2:165<1 i Örnsköldsviks kommun, innefattande rätt att tillverka 

a) högst 200 000 ton kaliumsulfat per år och  

b) högst 132 000 ton natriumklorid per år 

 
Bolaget har yrkat att igångsättningstiden ska bestämmas till fem år från den dag 

tillståndet vunnit laga kraft. 

 
Bolaget har även framställt yrkande om att mark- och miljödomstolen ska ge 

bolaget rätt att utnyttja tillståndet även om domen inte har vunnit laga kraft 

(verkställighetsförordnande).  
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INSTÄLLNINGAR  

Myndigheter 
Länsstyrelsen i Västernorrlands län (länsstyrelsen) har uppgett att den ansökta 

verksamheten kan anses tillåtlig under förutsättning att tillräckliga villkor till skydd 

för människors hälsa och miljön föreskrivs.  

 

Samhällsbyggnadsnämnden i Örnsköldsviks kommun (nämnden) har i samband med 

huvudförhandlingen tillstyrkt ansökan.  

 

Sjöfartsverket har yttrat sig ur sjöfartssynpunkt och uppgett att verket anser att 

ansökan kan tillstyrkas. 

 

Trafikverket har uppgett att myndigheten inte har något att erinra mot ansökan.  

 

Havs- och vattenmyndigheten, Myndigheten för samhällsskydd och beredskap och 

Sametinget har avstått från att yttra sig i målet.  

 

Organisationer och enskilda 
Köpmanholmens Samhällsförening, Yan B. Strömberg Juth samt Jerk och Maria 

Sundmark har inte angett någon tydlig inställning till ansökan men framfört 

synpunkter, vilka redogörs för nedan.  

 

Johan Anderhag, Eva Dewall, Majken Dewall, Karin Fröhlen, Kent Fröhlen, Inga-

Lis Höglund, Inge Höglund, Mari Höglund, Gong Johnsson, Danique Karlsson, 

Jörgen Karlsson, Jan Magnusson, Johan Pettersson, Andreas Syring, Emma Syring, 

Oskar Ullsten, Rickard Vigren, Peter Vigstål, Marie Östling och Rune Östling, vilka 

samtliga är boende i Köpmanholmen och vilka företräds av Jessica Fröhlen i målet 

(enskilda som företräds av Jessica Fröhlen) har uppgett att de begär att domstolen 

ska avslå bolagets ansökan om miljötillstånd samt upphäva Örnsköldsviks 

kommuns beslut om beviljande om bygglov. 
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VILLKOR 

Föreslagna villkor 
Bolaget har såsom talan slutligen har bestämts yrkat på följande villkor för den 

ansökta verksamheten. Domstolen har justerat numreringen jämfört med bolagets 

konsoliderade förslag med anledning av att vissa villkor utgått eller strukits.  

 

1. Om inte annat följer av nedanstående villkor ska verksamheten utföras 
och bedrivas i huvudsaklig överenstämmelse med vad bolaget har uppgett 
i ansökningshandlingarna och i övrigt åtagit sig i målet. 
 

2. Det samlade utsläppet av kaliumsulfat till luft får inte överstiga 
0,55 kg/timme eller 4 400 kg/år. 
 

3. Det samlade utsläppet av natriumklorid till luft får inte överstiga 
0,36 kg/timme eller 2 880 kg/år. 
 

4. Kemiska produkter och farligt avfall ska hanteras och förvaras på ett 
sådant sätt att eventuellt spill och läckage inte kan nå spillvattenledningar, 
dagvattenledningar eller omgivande mark. 
 
Flytande kemiska produkter och flytande farligt avfall ska förvaras inom 
invallade områden som är täta och beständiga mot det som förvaras. 
Invallningar ska vara dimensionerade så att de rymmer volymen av den 
största behållaren och 10 procent av övriga behållares sammanlagda 
volym. Invallningen ska skyddas mot nederbörd.  Dubbelmantlade 
behållare får användas i stället för invallning. Behållare ska vara märkta 
och skyddade mot påkörning 
 
Förvaring får inte ske i närheten av öppna golvbrunnar. 
 

5. Buller från verksamheten får inte ge upphov till högre ekvivalent ljudnivå 
(Leq) utomhus vid bostads fasad än 

 
50 dB(A)  helgfri måndag-fredag 07.00-18.00 
40 dB(A)  nattetid 22.00-07.00 
45 dB(A)  övrig tid 
 
Momentana ljud (LFmax) får inte överstiga 55 dB(A) nattetid  
kl. 22.00-07.00. 
 



  Sid 14 
UMEÅ TINGSRÄTT DELDOM  

 
M 2029-21 

Mark- och miljödomstolen  
 
 

Kontroll genom närfältsmätningar och beräkningar ska ske så snart det 
skett förändringar i verksamheten som kan medföra ökade bullernivåer 
eller när tillsynsmyndighet begär det.  
 

6. För verksamheten ska finnas ett aktuellt och uppdaterat kontrollprogram 
som visar hur villkoren följs och hur verksamhetens påverkan på hälsa och 
miljö i övrigt undersöks. I kontrollprogrammet ska anges mätmetoder, 
mätfrekvens och utvärderingsmetoder. För verksamheten ska det finnas en 
uppdaterad kemikalieförteckning. I kontrollprogrammet ska det även 
finnas en uppdaterad kemikalieförteckning. 
 
Kontrollprogrammet ska lämnas in till tillsynsmyndigheten senast tre 
månader efter att detta beslut tagits i anspråk, eller den senare tid som 
tillsynsmyndigheten bestämmer. 
 

7. Cinis ska sex månader innan verksamheten upphör till tillsyns-
myndigheten redovisa en plan för avhjälpande av eventuella förorenings-
skador och andra återställningsåtgärder. I planen ska anges hur mark- och 
vattenområden, grundvatten, byggnader och anläggningar ska undersökas 
med avseende på förekomst av föroreningsskador från verksamheten samt 
hur riskbedömning ska utföras. Undersökningar och eventuella åtgärder 
ska planeras och utföras i samråd med tillsynsmyndigheten. 
 
Verksamhetsutövaren ska även anmäla avslutande av del av verksamheten 
till tillsynsmyndigheten. Tillsynsmyndigheten får därmed vid behov 
begära att verksamhetsutövaren ger in en plan för avhjälpande med mera 
enligt ovan. 
 

8. Anläggningen ska anläggas och drivas med hög energieffektivitet. Cinis 
ska fortlöpande och i skälig utsträckning vidta åtgärder för att ytterligare 
förbättra energieffektiviteten, hushålla med energi samt minimera 
användningen av icke förnyelsebara bränslen.  
 
Cinis ska senast fyra år efter att tillståndet tagits i anspråk, ge in en 
energihushållningsplan till tillsynsmyndigheten. I planen ska redovisas 
bolagets arbete med energieffektivisering och hushållning. Av planen ska 
framgå utredda åtgärders effekter och kostnader samt vilka åtgärder som 
är tekniskt möjliga att genomföra, vilka åtgärder bolaget avser att vidta 
och motivering till varför övriga redovisade åtgärder inte är rimliga. 
Planen ska därefter revideras fortlöpande och ges in till tillsyns-
myndigheten vart fjärde år eller det längre intervall som tillsyns-
myndigheten föreskriver.  
 
Cinis ska årligen i samband med ingivande av miljörapporten till 
tillsynsmyndigheten redovisa det gångna årets arbete med 
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energihushållning, hur planen följts och vilka eventuella justeringar av 
planen som bolaget avser att göra under det kommande året. 
 

9. Fläktar för kylanordningen samt övriga bulleralstrande fast installerade 
anläggningsdelar ska byggas in och/eller ljudisoleras. 
 

10. Buller från anläggningsarbeten får inte ge upphov till högre ekvivalent 
ljudnivå (Leq) utomhus vid bostads fasad än:  

 
60 dB(A) helgfri måndag-fredag 07.00-18.00  
45 dB(A) nattetid  22.00-07.00  
50 dB(A) övrig tid 
 
Momentana ljud (LFmax) får inte överstiga 70 dB(A) nattetid  
kl. 22.00-07.00.  
 
För verksamhet med begränsad varaktighet, högst två månader, t.ex. 
spontning och pålning, tillåts 5 dBA högre värden. Vid enstaka kortvariga 
händelser, högst 5 minuter per timme, tillåts upp till 10 dBA högre nivåer. 
Detta gäller dock inte kvälls- och nattetid.  
 
Tillsynsmyndigheten får medge avsteg från villkoret i enskilda fall och för 
kortare perioder om det kan motiveras av en kortare sammantagen 
arbetstid eller andra liknande skäl och avvikelsen kan ske utan betydande 
olägenhet för omgivningen.  
 

11. Eventuellt spill och läckage av kemikalier eller flytande avfall ska 
omgående samlas upp och tas om hand. Saneringsutrustning ska finnas 
tillgänglig på lastnings- och lossningsplatser. 
 

12. Lastning och lossning av kemikalier ska ske på ett för produkten tätt 
underlag med möjlighet att samla upp hela den levererade volymen i 
händelse av olycka.  

 

Prövotidsutredning 

Bolaget har föreslagit ett prövotidsförordnande enligt följande.  

U1. Under en prövotid av fyra år från det att beslut vunnit laga kraft 
ska bolaget utreda möjlig reningsgrad för partiklar genom HEPA-
filter, med målet att ytterligare öka reduktionen av partiklar enligt 
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p. 2 och 3 ovan. Bolaget ska före prövotidens utgång redovisa 
resultatet av dessa undersökningar med förslag till nya villkor 
enligt nämnda punkter.  

 

Delegation 
Bolaget har godtagit att domstolen ger länsstyrelsen tillsynsmyndigheten 
rätt att med stöd av 22 kap. 25 § tredje st. miljöbalken föreskriva 
närmare villkor enligt nedan. 
 
D1. Annan tidpunkt för inlämnande av kontrollprogram enligt p. 6 
D2. Plan för återställning och efterbehandling i enlighet med p. 7 
D3. Annan tidpunkt för inlämnande av energihushållningsplan enligt p. 8 

 

Motparter och remissinstansers förslag på villkor 
Länsstyrelsen har uppgett att myndigheten är överens med bolaget om utformningen 

av villkoren med undantag av följande. 

 

Länsstyrelsen har yrkat att Mark- och miljödomstolen med stöd av 22 kap. 25 § 

tredje stycket miljöbalken överlåter till tillsynsmyndigheten att föreskriva närmare 

villkor även i följande avseenden. 

 

D3. Genomförande av energihushållningsåtgärder, framtagna inom ramen för 

energihushållningsplan i enlighet med villkor 8, samt tidsramar för genomförandet. 

 

Samhällsbyggnadsnämnden har vid huvudförhandlingen haft synpunkter på vissa 

villkor.  

 

Nämnden har ansett att det inte är nödvändigt med en skrivning gällande 

kemikalieförteckningen i villkoret om kontroll, eftersom detta regleras av 

lagstiftning. Vidare har nämnden ansett att det skulle vara bra med ett villkor 

gällande att åtgärder ska vidtas för det fall damning uppstår, med en delegation till 

tillsynsmyndigheten att vidta åtgärder. 
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ANSÖKAN INKLUSIVE KOMPLETTERINGAR 

Av bolagets ansökan och kompletteringar till denna framgår i huvudsak följande. 
 

Bakgrund till ansökan 
Det är idag inte möjligt att återanvända allt stoft inom pappersmassaindustrin och 
det överskott som bildas släpps ut i sjöar och hav. Elfilterstoftet innehåller en liten 
mängd tungmetaller, bland annat kadmium, och även kemikalier som bidrar till 
övergödning. Bolaget planerar ett nära samarbete med massaindustrin för att 
elfilterstoftet ska kunna bli en resurs i stället för ett avfall. 
 
Idag omsätts cirka sju miljoner ton kaliumsulfat per år och omsättningen förväntas 
öka till cirka tio miljoner ton år 2026. I den idag dominerande processen för 
tillverkning av kaliumsulfat, Mannheimprocessen, används svavelsyra som tillåts att 
reagera med kaliumklorid vid en temperatur på cirka 700º C. Denna process drivs 
med fossila bränslen och som en biprodukt till kaliumsulfatet produceras även 
saltsyra. Med bolagets process används elfilterstoft från massaindustrin i stället för 
svavelsyra som input till processen. Stoftet tillåts att reagera med kaliumklorid i 
vattenlösning och i stället för saltsyra bildas biprodukten natriumklorid, det vill säga 
bordssalt. Bolagets process kräver inga fossila bränslen och har en betydligt lägre 
reaktionstemperatur, 25 - 30º C, och även en lägre produktionskostnad. Processen är 
vidare mer energisnål än dagens tillverkning av kaliumsulfat. 
 

Produktionsvolymer 
Volymer av råvarorna till produktionen utgörs av 

 Natriumsulfat: 160 000 ton/år (planeras huvudsakligen att komma från 
massaindustrins elfilterstoft, vilket innehåller cirka 80–100 % natriumsulfat. 
Om inte elfilterstoft finns att tillgå används i stället ren natriumsulfat som 
råvara) 

 Kaliumklorid: 172 000 ton/år 
 Svavelsyra: 108 ton/år 
 Natriumhydroxid: 40 ton/år 
 Kalciumsulfat: 16 ton/år 

 
Volym av färdiga produkter utgörs av 

 Kaliumsulfat: 200 000 ton/år 
 Natriumklorid:132 000 ton/år 

 

Lokalisering och planförhållanden 
Projektområdet utgör en avgränsad del av fastigheten Bredånger 2:165<1 i 
Köpmanholmen. Fastigheten ligger inom detaljplanelagt område (detaljplan för 
Bredånger och Hummelvik, upprättad 1946) som medger industri. Fastigheten ägs 
av Örnsköldsviks kommun. Industriområdet angränsar i norr till Nätrafjärden, där 
Örnsköldsviks hamn och logistik har en tillståndsgiven djuphamn. I söder angränsar 
industriområdet till mindre grönområden och bostadsbebyggelse. Närmsta 
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bostadsbebyggelse finns cirka 300 meter från projektområdet. Detaljplanen för 
området upprättades innan det generella strandskyddet infördes, och området 
omfattas därför inte av strandskydd.  
 
Området ligger inom industriområde enligt Örnsköldsvik kommuns översiktsplan 
(2012). På industriområdet har olika typer av framför allt sågverks- och 
massaindustrier bedrivits under större delen av 1900-talet. Industriområdet har 
sanerats med avslut 2007, och kommunen ser nu goda möjligheter för 
industriområdet att utvecklas med nya verksamheter med en tydlig inriktning mot 
hållbar tillväxt. Som exempel anger kommunen i översiktsplanen bioenergiföretag 
och miljö- och energiteknikföretag. 
 
Inom verksamhetsområdet kommer det att uppföras ett antal lagerbyggnader samt 
en produktionsbyggnad. Lagerbyggnaderna kommer att vara cirka 10 meter höga. 
Produktionsbyggnaden kommer att bli högre men höjden har justerats i samråd med 
kommunen och förtydligats i förhållande till höjd över medelmarknivå. 
Byggnaderna håller sig inom den byggnadshöjd på 14 meter som anges i 
detaljplanen. De cisterner och skorstenar som sticker upp ur processbyggnaden ska 
enligt kontakt med kommunen inte räknas in i byggnadshöjden. Exakt utformning 
av byggnader, grönytor och andra ytor inom projektområdet kommer att preciseras i 
ett senare skede, under detaljprojekteringen  
 
Bolaget har dock redan fastslagit en målbild för verksamhetsområdets utformning. 
Bolagets målbild är att: 

 Hela verksamhetsområdet ska utformas för att passa in i miljön i 
Köpmanholmen, och knyta an till platsens kulturhistoria och det 
kringliggande landskapet. 

 Byggnaderna ska vara estetisk tilltalande. 
 Verksamhetsområdet ska inkludera planteringar som bidrar med en grönska 

som är tilltalande både för de som passerar området, och för de som har 
området som sin arbetsplats. 
 

Inom verksamhetsområdet ska biologisk mångfald gynnas. Exempel på åtgärder för 
att gynna biologisk mångfald som kan bli aktuella är: 

 Att välja inhemska växter till planteringar 
 Att välja pollen- och nektarrika växter, samt växter med bär till planteringar 
 Att anlägga gröna tak och väggar. 

 
För att nå målbilden avser bolaget att samarbeta med en landskapsarkitekt med 
expertis inom biologisk mångfald i detaljprojekteringen. 
 
Området kring Sanningssundet strax norr om verksamhetsområdet är utpekat för 
landsbygdsutveckling i strandnära läge, ett så kallat LIS-område, för utveckling av 
turismverksamheter. 
 
Bolaget har utvärderat flera olika alternativ för lokalisering av verksamheten. De 
alternativ som har utvärderats är Vivstavarv i Timrå kommun, Ortviken i Sundsvalls 
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kommun, Norrsundet i Gävle kommun, Kalix i Kalix kommun samt 
Köpmanholmen i Örnsköldsviks kommun. 
 
Det som varit viktiga parametrar vid etableringen var ledig industrimark, god 
kommunikation med närhet till en hamn och närhet till massaindustrin som kan 
tillhandahålla elfilterstoft. Efter utvärdering har bolaget kommit fram till att 
Köpmanholmen i Örnsköldsviks kommun är det mest lämpliga alternativet. 
 

Samråd 
Samrådsprocessen inleddes den 23 mars 2021 när myndighetssamråd hölls med 
Länsstyrelsen i Västernorrlands län och Örnsköldsviks kommun samt 
Örnsköldsviks hamn och logistik. Senare har även övriga berörda myndigheter, 
föreningar, fastighetsägare, närboende och allmänheten bjudits in att delta i 
samrådet. 
  

Statusrapport 
Eftersom verksamheten omfattas av industriutsläppsförordningen ska en 
statusrapport upprättas. Inom ramen för projektet Köpmanholmens industrisanering 
har provtagning av mark, grundvatten och lakvatten utförts inom eller i anslutning 
till det planerade verksamhetsområdet. 
 
Undersökning av mark visade inte på några förhöjda halter över Naturvårdsverkets 
generella riktvärden för mindre känslig markanvändning, MKM. Halter av PAH, 
kobolt, kvicksilver, zink och PCB överskridande riktvärdena för känslig 
markanvändning, KM har påträffats. 
 
Vad gäller metaller i grundvattnet har förhöjd halt av bly påträffats i ett 
grundvattenrör i det nordvästra hörnet av det planerade verksamhetsområdet. I 
kontrollbrunn för lakvatten i verksamhetsområdets östra hörn har förhöjda halter av 
bly och kvicksilver påträffats. 
 
De föroreningar som påträffats i mark och grundvatten är att förvänta inom det 
aktuella området med anledning av den industriverksamhet som bedrivits på platsen 
i ett århundrade och det faktum att det planerade verksamhetsområdet utgör en del 
av ett konstaterat förorenat område som genomgått sanering. 
 

Teknisk beskrivning 
En av huvudråvarorna i bolagets tillverkningsprocess är natriumsulfat, vilken 
huvudsakligen kommer att utvinnas från elfilterstoft. Om inte elfilterstoft finns att 
tillgå används i stället rent natriumsulfat som råvara. Elfilterstoftet är en restprodukt 
från massaindustrin och bildas när svartlut förbränns i sodapanna vid en mycket hög 
temperatur. Elfilterstoftet består till största del (80–100 %) av natriumsulfat, men 
även av natriumkarbonat (Na2CO3), kaliumklorid (KCl), natriumklorid NaCl samt 
en liten del (cirka 3 gram/kg stoft) metallslam med bland annat metaller. 
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Elfilterstoftet kommer att vara förbehandlat till ett kristalliserat salt på massabruken 
innan det transporteras till Köpmanholmen för att det ska vara dammfritt. Stoftet 
kommer att transporteras i förslutna behållare. 
 
Hantering av torra salter sker med hjälp av doseringssystem bestående av behållare 
och skruvmatare. Dessa är slutna och den senaste ”antidamnings-tekniken” kommer 

att användas. Installationerna kommer att vara täta och direkt i anslutning till 
hanteringen kommer det att finnas ventilationsutsug som säkerställer att ingen 
produkt dammar ut i lokalen. 
 
Bolagets process bygger på att salter som löses i vatten bildar nya fällningar när 
dessa saltlösningar blandas. Ingående råvaror, dvs. natriumsulfat och kaliumklorid, 
löses i vatten och blandas i en kristallisator. De tillåts att reagera och bilda en 
fällning av kaliumsulfat som har lägre löslighet än natriumsulfat och kaliumklorid. 
Kaliumsulfaten separeras mekaniskt i en centrifug, saltet avvattnas och torkas 
därefter i en fluidiserad bäddtork. Därefter packas kaliumsulfaten för leverans till 
kund. 
 
För att separera metallslam ur upplöst elfilterstoft används en lamellseparator som 
avlägsnar 80-90 % av utfällt sediment. Denna teknik finns idag i drift på 
närliggande massabruk, Husum Metsä Board. Slammet som samlas upp i botten 
av lamellseparatorn avvattnas med en liten filterpress till en fukthalt på ca 30 %. 
Detta slam samlas upp och deponeras tillsammans med till exempel grönlutsslam.  
 
Bolagets process bygger på att salter som löses i vatten bildar nya fällningar när 
dessa saltlösningar blandas. Ingående råvaror, dvs. natriumsulfat och kaliumklorid, 
löses i vatten och blandas i en kristallisator. De tillåts att reagera och bilda en 
fällning av kaliumsulfat som har lägre löslighet än natriumsulfat och kaliumklorid. 
Kaliumsulfaten separeras mekaniskt i en centrifug, saltet avvattnas och torkas 
därefter i en fluidiserad bäddtork. Därefter packas kaliumsulfaten för leverans till 
kund. 
 
De salter som inte reagerar och bildar kaliumsulfat leds till en indunstare där 
koncentrationen av salter i vätskan ökar, varvid natriumklorid faller ut som en fast 
saltfällning. Detta salt separeras ut i en centrifug. En saltavvattningscentrifug 
separerar salter från en lösning mycket effektivt. Storleken på de fasta partiklar som 
ska separeras är företrädesvis större än 80 μm.  
 
Indunstningen som återvinner icke reagerat salt för ett maximalt utbyte reglerar 
processens balanser genom att blöda ut en delström från indunstaren. Denna 
delström innehåller samma saltkoncentration som i indunstaren och är så pass ren 
att den skulle kunna släppas till recipient eftersom den innehåller endast vatten och 
salter (natriumklorid, kaliumklorid och natriumsulfat). Bolaget kommer att leda 
delströmmen till en så kallad ZLD- enhet (Zero Liquid Discharge), som är en liten 
indunstare som driver av det sista vattnet i denna ström och producerar ett torrt salt 
som kan omhändertas och deponeras alternativt säljas vidare för inblandning i 
vägsalt. Resten blir då ett mycket rent blandsalt som består av natriumklorid till 
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cirka 50 procent, kaliumklorid till cirka 40 procent och cirka 10 procent är 
natriumsulfat. ZLD är ett nytt sätt att minska utsläpp. 
 
Saltkristallerna matas ut ur centrifugen och leds vidare till torksteget. Vätskan 
(moderluten) som innehåller upplösta salter är en mättad saltlösning och denna 
saltlösning leds vidare till en indunstare som kokar bort vatten, koncentrerar vätskan 
varvid natriumklorid faller ut som ett fast salt. Det fasta saltet pumpas ut från 
indunstaren och leds till en centrifug där saltet avvattnas och separeras och saltet 
leds ner i en tork. Separerad vätska som innehåller restsalterna leds till en 
vakuumindunstning i två steg som driver av den sista mängden vatten innan vätskan 
leds tillbaka till det första steget för att resterande kaliumklorid ska kunna reagera 
på nytt med natriumsulfat och bilda kaliumsulfat. Allt avdrivet vatten samlas in och 
används på nytt för att lösa ingående salter. 
 
För att driva indunstarna som driver av vatten och koncentrerar saltlösningen 
används så kallad MVR teknik (Mechanical Vapour Recompression eller mekanisk 
ångrekompression) som är ett effektivt sätt att driva av vatten från en lösning 
eftersom en mycket liten mängd energi per ton avdrivet vatten behövs. I en MVR 
drivs ånga av genom att en fläkt genererar ett lägre tryck vilket får vätskan inne i 
indunstaren att koka och avge ånga. Ångan som leds via fläkten, komprimeras och 
används sedan för att värma lösningen i indunstaren via värmeväxlaren där ångan 
kondenserar. 
 
 

 
Flödesschema över tillverkningsprocessen 
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Separation av metaller från askan sker vid ca 50º C vid produktion av kaliumsulfat 
och för natriumklorid är reaktionstemperaturen 25 - 30º C. 
Indunstningen/koncentrationen/återvinning av vatten i processen sker vid cirka 
100º C och slutprodukterna torkas med varmluft vid 170º C. I processen används 
inga höga tryck, flyktiga/explosiva ämnen eller lösningsmedel. 
 
Tillverkningsprocessen är känd sedan tidigare och används för framställning av 
kaliumsulfat vid befintliga verksamheter. Det som skiljer bolagets tillverknings-
process från dessa är att elfilterstoftet används som råmaterial. Att elfilterstoft kan 
nyttjas enligt bolagets metod har bekräftats i en pilotstudie utförd av Processum i 
Örnsköldsvik, två teknikleverantörer och av två oberoende producenter/leverantörer 
av kaliumsulfat. 
 
Huvuddelen av de färdiga produkterna kommer att packas på storsäckar med en vikt 
av cirka ett ton. En mindre del av produkterna, uppskattningsvis 50 000 ton per år, 
kommer i stället att packas i 25 kg säckar på pall som lastas i 20 fots container.  
50 000 ton per år motsvarar sex containrar per dygn. Råmaterialet transporteras till 
verksamheten som lösbulk eller i storsäck. 
 

Vattenhantering 
Processvatten 
Under tillverkningsprocessen blandas elfilterstoftet med vatten. Lösningen av stoft 
och vatten renas från metallerna som finns i elfilterstoftet först genom fällning och 
sedan genom att återstående metallrester separeras från vattnet med hjälp av ett 
kassettfilter. 
 
Från processen genereras en delström som kommer att omhändertas som fast salt 
och återvinnas. Det utfällda och separerade metallslammet kommer att koncentreras 
med filterpress eller centrifug för att sedan omhändertas och deponeras. 
 
Allt vatten som används i processen för att lösa salter och aska recirkuleras och 
återanvänds. Av de 430 000 ton vatten som recirkuleras varje år beräknas 
16 000 ton, dvs. ca 2 %, att behöva ersättas med nytt vatten. En del kommer att 
avdunsta under processen.  
 
Kylning av anläggningen kommer att utföras av kylmedelskylare. Denna anordning 
är ett värmebatteri försett med fläktar för genomströmning av uteluft. Uteluften står 
således för bortkylningen av överskottsvärmen. Processen kyls av via en 
mellankrets med vatten och propylenglykol. Propylenglykol tillsätts i vattnet för att 
förhindra frysning vintertid. Propylenglykol hanteras i en separat lagertank dit även 
allt dränage dras. I kylmedelskylare kommer ca 30 m3 propylenglykollösning och 
vatten att finnas i en sluten krets. Vintertid kommer värmen i första hand att 
användas för att värma de egna lokalerna och när det inte är möjligt kommer den att 
kylas med hjälp av uteluften. Då reaktionstemperaturerna är relativt låga, ca 30º C, 
är det inte lönsamt att nyttja denna kylning för exempelvis fjärrvärme. 
 
 

http://dvs.ca/
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Dagvattenhantering 
Bolaget kommer inte att bedriva någon verksamhet utomhus och därför förväntas 
inga utsläpp ske till mark. Dagvatten kommer att omhändertas inom fastigheten.  
 
Utlastning sker under tak och parkeringsytorna omfattar ca 50 parkeringsplatser. 
Därmed bedöms dagvattnet innehålla måttliga föroreningshalter (klass 3). För att 
rena dagvattnet höjdsätts parkeringsytorna så att dagvattnet rinner över 
vegetationsbeklädda slänter, i enlighet med kommunens dagvattenstrategi, innan 
uppsamling och avledning via vägdike. Dagvattnet rinner därefter via trumma och 
dike ut till recipient. Ingen fördröjning planeras då recipienten inte är 
flödeskänslig.Vid skyfall rinner dagvattnet via diken och trummor samt över den 
asfalterade hamnplanen. 
 
Lagerbyggnaden har låg brandbelastning och den värsta brandhändelsen bedöms 
vara en brand i hjullastare inne i lagerbyggnaden. Uppsamling av släckvatten 
planeras invändigt för både lagerbyggnaden och processbyggnaden. Vid händelse 
av en stor brand med utvändigt släckningsarbete kan släckvatten magasineras i dike 
före utlopp till recipient genom att dämma upp vattnet i diket. Proppning kan 
utföras där diket övergår i trumma innan utlopp till Nätrafjärden.  
 

Avfall 
Det avfall som kommer att uppstå inom verksamheten är 

 Metallslam - kommer att deponeras 
 Förpackningsmaterial/emballage - kommer att återvinnas 
 Smörjoljor - kommer att samlas upp och omhändertas 

 
Förvaring av farligt avfall kommer att ske på ett kontrollerat sätt så att eventuellt 
spill inte kan nå spillvattenledningar, dagvattenledningar eller omgivande mark. Allt 
farligt avfall ska förvaras på ogenomsläppligt underlag under tak eller invallat. Flytande 
farligt avfall ska förvaras inom en invallning som minst rymmer behållarens totala 
volym. Spill av farligt avfall ska omedelbart samlas upp och absorptionsmedel ska 
finnas tillgängligt. 
 

Miljökonsekvensbeskrivning 
Nedan följer en sammanfattning av miljökonsekvenserna. 
 

Transporter 
Transporter till och från verksamheten kommer huvudsakligen att ske via 
djuphamnen i Köpmanholmen. Transporter med råvara till bolaget kommer från de 
olika massaindustrierna i Sverige. Sammanlagt 11 200 ton inkommande råmaterial 
och färdiga produkter per vecka kommer att fraktas från hamnen. Det motsvarar en 
cirka 100 meter lång båt (samma storleksordning som de båtar som används i 
hamnen av andra verksamheter i dagsläget) per vecka.  
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Båttrafiken regleras i hamnens tillstånd, med villkor och begränsningar med 
anledning av den fiberbank som ligger utanför hamnpiren. Ankringsförbud 
föreligger inom fiberbankens utbredningsområde. Maximal tillåten maskineffekt är 
reglerat. 
 
Fiberbanken ligger därmed utanför det område som trafikeras av fartyg. Den 
bedömning som gjorts i utredningar i samband med hamnens tillstånd är att 
fartygens propellerrörelser inte bidrar till någon ytterligare spridning utöver naturlig 
spridning som sker vid vågrörelser. Då djupet på den tillkommande fartygstrafiken 
är densamma som på den idag existerande trafiken, d.v.s. maximalt 10 meter, 
kommer samma förfarande, med reglering av fartygens vägval för att undvika 
påverkan på fiberbanken samt reducerad maskineffekt i god tid innan anlöp till kaj 
för att inte påverka bottensediment och fiberbank, tillämpas som är gällande för 
övrig fartygstrafik till hamnen. All båttrafik som planeras för bolagets verksamhet 
ryms inom hamnens nuvarande tillstånd.  
 
All lastning och lossning kommer att kontrakteras av Örnsköldsviks hamn och 
logistik som har erfarenhet och kompetens vad gäller lastning och lossning av 
liknande produkter. Vid en eventuell olycka finns tydliga instruktioner om hur 
personalen ska agera. Skyddsåtgärder och absorberingsmaterial finns tillgängligt för 
att minimera konsekvensen av en olycka. Hamnens maskiner kommer även att 
användas för transport till och från verksamheten till båtarna. Avståndet mellan 
verksamhetsområdet och hamnen är cirka 150 meter. 
 
Utöver transporter med båt kommer lastbilar att användas för transporter inom 
Sverige. Uppskattningsvis åtta fordonspassager av lastbilar per dag kommer att ske. 
Lastbilstransporterna kommer i första hand att ske dagtid. Transportvägen går via 
planlagt industriområdet på Djuphamnsvägen via Köpmanholmsvägen och vidare 
mot väg E4. I dag sker transporterna från hamnen längs den vägen. Bolagets tillägg 
till nuvarande lastbilstransporter bedöms som liten i förhållande till dagens 
transporter. 
 
Med hänvisning till de arbetstillfällen som skapas vid verksamheten är det troligt att 
personbilstrafiken genom Köpmanholmen och till industriområdet kommer att öka. 
Eftersom verksamheten kommer att bedrivas dygnet runt kommer personalen att 
anlända till och lämna arbetsplatsen vid olika tider på dygnet. 
 
I samrådet har det framkommit från närboende att det saknas övergångställen vid 
vissa naturliga övergångar där många rör sig, bland annat över Köpmanholmsvägen. 
Närboende framför att barn som bor i Kläppa har sin väg till skolan genom 
industriområdet. Bolaget för en dialog med Örnsköldsviks kommun om hur området 
angränsande till industriområdet ska göras så säkert som möjligt avseende 
fotgängare. 
 
Transporter är en av de huvudsakliga bullerkällorna och kan uppstå dygnet runt. 
Transportbuller genereras både från transporter och personbilstrafik till och från 
verksamheten. Under byggskedet kan buller från andra transporter eller 
fordon/maskiner uppstå. 
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Buller 
Den planerade verksamheten kommer att vara i drift 24 timmar om dygnet under 
verksamma dagar och sammanfattningsvis cirka 7 500–8 000 timmar/år. 
All produktionsverksamhet sker inne i lokalerna och omfattar inte i sig någon 
process som medför buller.  
 
Verksamhetens huvudsakliga bullerkällor är: 

 Fläktar för indunstning (tork av slutprodukterna) 
 Ventilationsfläktar 
 Skruvmatare och bandtransportörer 
 Motorer till omrörare och pumpar 
 Transporter av produkter på området 

 
Det största bullret förväntas uppstå från fläktarna som används för indunstning. 
Fläktarnas ljudnivå är cirka 83–85 dBA en meter från ljudkällan. Dessa fläktar 
kommer att placeras inomhus i produktionslokalen och kommer att byggas in i 
ljudisolerade lådor. 
 
Under byggskedet kan ytterligare buller uppstå, dels till följd av ökade transporter 
till platsen, dels till följd av byggnationen i sig. 
 
För verksamhetens påverkan på omgivningen gäller de riktvärden för buller vid 
bostäder, skolor, förskolor och vårdlokaler som anges i Naturvårdsverkets rapport 
”Vägledning om industri- och annat verksamhetsbuller” (Naturvårdsverket 2015). 
 
Beräkningsmässigt ger den planerade verksamheten som högst ett bullerbidrag på 
36 dBA ekvivalent ljudnivå i bebyggelse. 
 
I bullerutredningen har även intilliggande hamnverksamhet och deras bullerbidrag 
granskats. Hamnverksamheten bedrivs i begränsad omfattning över året, med cirka 
50 anlöp per år. I övrig tid pågår mindre aktiviteter i hamnen. Det konstateras i 
utredningen att om man utgår från att hamnen utnyttjar sitt bullervillkor i full 
utsträckning så bedöms bolaget påverka det kumulativa bullret i liten utsträckning. 
 

Utsläpp till luft 
För att torka slutprodukterna kaliumsulfat och natriumklorid kommer varmluft att 
användas i två separata torkar. Totalt kommer luftflödet från torken för K2SO4 och 
NaCl vara ca 26 000 Nm3/h respektive ca 18 000 Nm3/h per timme. Luften värms 
indirekt med ånga och när varmluften lämnar torken kommer den hålla en 
temperatur på 60º och passerar en pulvercyklon och ett textilt spärrfilter/slangfilter, 
vilket innebär att största delen av partiklarna (> 99 %) kan fångas upp. 
 
Funktionen av en kombination med cyklon och textilfilter innebär att utgående halt 
från detta steg maximalt blir 10 ppm eller 10,6 mg/Nm3 vilket är normala värden för 
textila spärrfilter i utgående luft. Det ger en beräknad mängd av 0,28 kg/h (eller 
2 240 kg/år) för K2SO4 samt 0,19 kg/h (eller 1 520 kg/år) av NaCl. Eftersom 
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HEPA-filter kommer installeras blir den faktiska mängden betydligt mindre. Detta 
flöde kommer sedan tillsammans med all evakueringsluft från lokalerna att ledas till 
ett högeffektivt filtreringssystem. Separationsgraden i filtreringssystemet är mycket 
hög och renar bort partiklar större än PM 2,5. Partikelstorleksfördelningen för 
partiklarna i den avgående luften är i dagsläget okänd vilket innebär att 
effektiviteten för HEPA-filtren kommer att behöva verifieras med kompletterande 
provtagningar då anläggningen är i gång. Dessa provtagningar kommer därefter ske 
på årlig basis (eller vid behov) och redovisas i den årliga miljörapporten. 
 
Utsläppen till luft kommer som högst att uppgå till 0,55 kg/timme och 4 400 kg/år 
för kaliumsulfat och till 0,36 kg/timme och 2 880 kg/år för natriumklorid till luft.  
 
Luftflödet exponeras endast för kaliumsulfat och natriumklorid vilket innebär att 
inga utsläpp av metaller eller andra ämnen kommer att ske till luft. Den planerade 
verksamheten kommer att medföra ett begränsat utsläpp av stoft men det föreligger 
ingen risk för att miljökvalitetsnormer för utomhusluft överskrids. 
 

Utsläpp till vatten 
Inget processvatten, det vill säga det vatten som används för att lösa salter och aska, 
når recipienten. Inga utsläpp av metaller eller andra ämnen når heller recipienten. 
Det vatten i processen som behöver ersättas med nytt vatten tas från kommunalt 
ledningsnät och kommer efter rening att gå till det kommunala avloppsnätet. Vattnet 
kommer inte att innehålla metaller utan kan omhändertas och följa de riktlinjer som 
gäller för det kommunala avloppsreningsverket i Köpmanholmen. 
 
Den valda metoden för kylning innebär att kylprocessen sker i en sluten krets, där 
propylenglykollösning och vatten cirkulerar. Eftersom kretsen är sluten kommer 
inga utsläpp av propylenglykol eller andra ämnen att ske till vare sig mark, luft eller 
vatten. 
 

MKN vatten 
Inom tre kilometer från projektområdet finns tre vattenförekomster som omfattas av 
miljökvalitetsnormer (MKN). Dessa är Skorpedsåsen Bjästamon - Köpmanholmen, 
SE701310-676163 (grundvatten), Nätraån, SE701055-679174 (vattendrag) och 
Nätrafjärden, SE630685-184305 (kustvatten). Utöver dessa finns ett antal mindre 
vattendrag som inte omfattas av MKN. Inga brunnar förekommer inom fastigheten 
Bredånger 2:165<1. 
 

Landskapsbild 
Det finns idag inga byggnader på det planerade verksamhetsområdet. Det ligger 
dock i anslutning till andra industribyggnader och på området har olika typer av 
industriverksamheter bedrivits under många decennier. Det ligger även i anslutning 
till hamnen som används idag. De byggnader som planeras kommer till viss del att 
vara synliga från kringliggande landskap, bland annat tydligt från Nätrafjärden för 
de som befinner sig på båt. Framför allt produktionsbygganden kan komma att 
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synas på långt håll. Bolagets målbild är att verksamhetsområdet inklusive 
byggnader ska utformas för att passa in i miljön i Köpmanholmen, vara estetiskt 
tilltalande och knyta an till platsens kulturhistoria och det kringliggande landskapet. 
 

Naturmiljö och artskydd 
Projektområdet ligger inom Köpmanholmen industriområde som utgörs av ett 
flackt, till stora delar öppet område som gränsar till en havsfjärd, Nätrafjärden. 
Stora delar upptas av ett vägnät, parkeringar, uppställningsytor, byggnader och ett 
hamnområde. Inom området har det under lång tid bedrivits industriverksamhet och 
naturmiljöerna är sannolikt till viss del påverkade av de föroreningar som finns i 
marken. 
 
Området är relativt torrt och här finns inga större vattensamlingar i form av 
permanenta pölar eller dammar. Strandlinjen mot Nätrafjärden i norr och öster 
utgörs av ett hamnområde (djuphamn) där en hög kajkant utgör gräns mot vattnet. I 
nordväst gränsar industriområdet mot Nätraån mot vilken stranden är mer naturlig. 
 
Inom industriområdet har inslaget av kortlivade växtarter typiska för människo-
skapade ruderatområden som hamnar, utfyllnader, bangårdar, täkter och liknande 
fläckvis varit stort att döma av äldre rapporter i Artportalen. Eftersom riktig skog 
saknas är skogslevande växtarter sannolikt få och det finns inga rapporterade fynd 
av rödlistade växtarter som indikerar ostörda miljöer med lång kontinuitet. 
 
Fågellivet utgörs av utbredda och allmänna arter, dels generalister dels sådana 
fågelarter som återfinns i människoskapade och urbana miljöer. Rent skogslevande 
arter saknas. Fågelfynden indikerar att området över tid kan ha vuxit igen och/eller 
exploaterats på ett sätt som gjort att de rena öppenmarksfåglarna efterhand minskat. 
Under vår och höst rastar en del flyttande fåglar i området.  
 
Djurlivet bedöms i huvudsak bestå av anpassningsbara mindre djurarter, till 
exempel skogshare och räv. Förutsättningar för kolonier och viloplatser av 
fladdermöss är dåliga. Avsaknad av blöta miljöer och stillastående vattensamlingar 
gör att groddjur sannolikt inte fortplantar sig inom industriområdet. Insektslivet är 
inte särskilt utforskat men förutom allmänna öppenmarksarter kan området genom 
sin historik ha inslag av arter typiska för störda, människoskapade miljöer, till 
exempel olika arter av bin, steklar, fjärilar och skalbaggar. 
 
Den största påverkan på naturvärdena sker genom direkt markanspråk, men 
naturvärden kan även påverkas indirekt av damning, luftburna föroreningar, 
fordonstrafik med mera. Verksamheten kommer inte att ta någon mark med höga 
naturvärden i anspråk. Projektområdet och dess naturtyper är sedan länge präglade av 
verksamheten på industriområdet. De flesta arterna är utbredda och allmänna. Den 
handfull sällsynta och rödlistade arter av fåglar, djur och växter som förekommer i 
området är inte knutna till ostörda miljöer med lång kontinuitet eller miljöer som 
kräver långvarig hävd. I stället är arterna sådana som specifikt gynnas av mänskliga 
aktiviteter och störd mark. De rödlistade fåglar som förekommer är till exempel sådana 
som ofta etablerar sig i människoskapade miljöer i industriområden. De sällsyntare 
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växter som förekommer i området är knutna till kortlivade miljöer som på sikt ändå 
försvinner om inget förändras och området tillåts växa igen och förbuskas. 
 
Endast en begränsad påverkan kommer att ske på fågelarter eller djur som omfattas 
av skydd enligt artskyddsförordningen (det vill säga är fridlysta). Utförs 
anläggningsarbeten utanför fåglarnas häckningsperiod görs bedömningen att den 
planerade verksamheten inte kommer att skada eller förstöra de fridlysta arternas 
viloplatser eller fortplantningsområden. Någon negativ påverkan på områdets 
kontinuerliga ekologiska funktionalitet uppstår följaktligen inte. Vidare beskrivs att 
berörda fågelarter är lätta att gynna genom att skapa likvärdiga eller bättre miljöer i 
närheten eller på andra lokaler. 
 
Inga förekomster av fridlysta växter är kända och förutsättningarna för boplatser 
eller fortplantningsmiljöer för fladdermöss och groddjur saknas. 
 

Rennäring 
Bolaget har samrått med Sametinget och Vilhelmina Södra sameby. Vilhelmina 
södra sameby meddelade i samrådet att de inte har något att erinra mot den 
planerade verksamheten. Eftersom verksamheten lokaliseras inom ett 
industriområde som angränsar till Nätrafjärden och bebyggelse i Köpmanholmen 
kommer den inte att ta någon mark av betydelse för rennäringen i anspråk. 
Lokaliseringen berör eller angränsar inte till några riksintressen, strategiska platser 
eller andra utpekade områden av vikt för rennäringen. Avstånd till närmsta 
riksintresse är mer än 50 kilometer. Verksamheten kommer inte medföra några 
indirekta störningar på renarnas betesro eller möjlighet att förflytta sig inom 
Vilhelminas samebys betesmarker. Bolaget bedömer sammanfattningsvis att den 
planerade verksamheten inte kommer att medföra negativ påverkan på rennäringen 
och att specifika skyddsåtgärder eller försiktighetsmått därför inte är nödvändiga. 
 

Lukt 
Inget av de ämnen som hanteras i processen eller slutprodukterna luktar och 
verksamheten kommer därför inte att orsaka någon lukt till omgivningen. 
 

Kemikalier 
Utöver råvarorna natriumsulfat och kaliumklorid kommer kemikalierna svavelsyra, 
natriumhydroxid och kalciumsulfat att hanteras i produktionslokalen. Förvaring av 
kemiska produkter ska ske på ett kontrollerat sätt så att eventuellt spill inte kan nå 
spillvattenledningar, dagvattenledningar eller omgivande mark. Förvaring får inte 
ske i närheten av öppna golvbrunnar. De kemikalier som hanteras i verksamheten 
ska förtecknas i bolagets kemikalieförteckning. I enlighet med produktvals-
principen kommer farliga kemikalier att bytas ut mot mindre farliga där det är 
möjligt. 
 
Svavelsyra och natriumhydroxid kommer att användas i processen De är frätande 
ämnen och kommer att hanteras med stor försiktighet. Svavelsyra och 
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natriumhydroxid kommer att förvaras i dubbelmantlade tankar som i sin tur är 
invallade. Tankarna kommer att ha överfyllnadsskydd. Placering av tankarna i 
lokalen kommer att vara utformad så att ingen risk för påkörning föreligger och 
med ett säkert skyddsavstånd. För att säkerställa en säker förvaring och hantering 
kommer tillsyn av tankarna att ronderas och personalen kommer att ha erforderlig 
kunskap om hantering. pH- och konduktivitetsmätning kommer att utföras i 
lokalens pumpgropar. Hantering och kontroll av svavelsyra och natriumhydroxid 
kommer att beskrivas i bolagets egenkontrollprogram där det kommer att framgå 
hur och med vilken frekvens kontroll kommer att ske. Som mest kommer det att 
finnas 3  m3 svavelsyra (förvarade i 3 st. IBC-tankar) och 2 m3 natriumhydroxid 
(förvarade i 2 st. IBC tankar) vid samma tillfälle i lokalen. 
 
För samtliga kemikalier som klassas som farliga kemiska produkter samt produkter 
som inte klassas som sådana, men som innehåller 1 % av ämnen som klassificeras 
som farliga, ska det finnas säkerhetsdatablad. 
 

Utsläpp till mark 
Bolaget bedriver ingen verksamhet utomhus och inget utsläpp förväntas ske till 
mark. De maskiner som kommer att användas, såsom hjullastare, ägs av hamnen. 
Inga egna maskiner kommer att förvaras utomhus på fastigheten. 
 
Under saneringsprojektets huvudstudie framkom att föroreningar spred sig längs de 
gamla avloppsledningarna som stod i kontakt med förorenad jord och förorenade 
byggnader och som hade sitt utlopp i Nätrafjärden. Dessa ledningar har grävts bort 
under saneringsprojektet. 

Kulturmiljö 
Den planerade verksamheten kommer inte att ta några kulturvärden direkt i anspråk. 
De formellt skyddade kulturvärdena, det vill säga fornlämningar, och ett kyrkligt 
kulturminne ligger på ett sådant avstånd att det kommer att påverkas obetydligt av 
syn- eller ljudintryck. Verksamheten kommer att synas från en mindre del av det 
område som är utpekat i kommunens kulturmiljöprogram. Eftersom områdets 
värden är kopplat till dess bruks- och industrihistoria, och den nya verksamheten 
uppförs inom det tidigare och nuvarande industriområdet, bedöms den nya 
verksamheten inte påverka det utpekade områdets värden. 
 

Friluftsliv och rekreation 
Verksamhetsområdet ligger i ett landskap som är av värde för friluftsliv och 
rekreation. Cirka 200 meter från projektområdet passerar Höga kustenleden, vilken 
är utpekad som riksintresse för friluftslivet. I närheten av projektområdet finns även 
riksintresse för rörligt friluftsliv, riksintresse för obruten kust och Världsarvet Höga 
kusten.  
 
Örnsköldsviks kommun har i sin översiktsplan beskrivit områden som är av intresse 
för friluftsliv. Tre sådana områden finns inom två kilometer från projektområdet. 
Dessa är Herrgårdsudden, en park av lövlundskaraktär, Bredånger, ett område med 
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blandskog och myrmarker som används för motionering, skidåkning och 
skolutflykter samt Hummelvik, ett naturområde med branta berg, gammal skog och 
klapperfält.  
 
Ytterligare områden som beskrivs i Örnsköldsviks kommuns översiktsplan och som 
är av intresse för friluftsliv och rekreation är Köpmanholmens havsbad med 
badmöjligheter, vindskydd och eldstäder vid Nätrafjärden, småbåts- och 
gästhamnen i Sanningssundet och Forsvallens idrottsplats. Från den östra delen av 
Köpmanholmens hamn, cirka 700 meter från projektområdet, går färjor till Ulvön 
och andra delar av Skärgården. 
 
Verksamheten planeras på ett befintligt industriområde och kommer inte att ta 
någon värdefull mark för friluftslivet i direkt anspråk. Verksamheten kommer heller 
inte att begränsa framkomligheten för friluftslivet, varken för vardagsrekreation i 
närområdet eller vandrare på till exempel Höga kustenleden. Verksamheten innebär 
inga säkerhetsrisker för allmänheten som visats i närheten, och de vägar som närboende 
promenerar på genom industriområdet kommer fortsatt att vara tillgängliga. 
Verksamheten medför inte buller som påverkar upplevelsen av omkringliggande 
utpekade områden med värde för friluftslivet. Verksamheten kommer att vara synlig, 
till exempel för de som färdas i båt på Nätrafjärden. Eftersom verksamheten planeras 
inom historiskt och nuvarande industriområde bedöms den endast innebära små 
konsekvenser för landskapsbilden. Därför bedöms upplevelsevärdet av de 
riksintressen och andra utpekade värden för friluftslivet som finns i närheten av 
verksamhetsområdet inte att påverkas. Samma bedömning gäller för Världsarvet. 
 

Energi 
Verksamheten kommer att drivas med el. Dialog förs med Örnsköldsviks kommun 
om huruvida det kommer att krävas utökad tillförsel av el till industriområdet. 
E.ON. har indikerat att det är genomförbart med utökad tillförsel av el. 
 
Restvärmen från torkanläggningarna och indunstningen med mera kommer att 
användas för att värma upp lokalerna. 
 
Energiförbrukningen för hela verksamheten beräknas till cirka 70–80 GWh per år. 
Jämfört med den så kallade Mannheimprocessen, vilken är den process som 
används för huvuddelen av kaliumsulfatframställningen globalt idag, är 
energiförbrukningen för bolagets process hälften så stor per tillverkad ton färdig 
produkt. 
 
Den energiåtgång som kylmetoden kräver uppgår till 1 200 MWh per år, vilket 
motsvarar 3 procent av anläggningens totala energibehov. Eftersom energiåtgången 
för kylningen endast motsvarar en så liten del av anläggningens totala energibehov 
och då hela energibehovet kommer att tillgodoses med fossilfri energi, bedöms det 
marginellt ökade energibehov som kylanläggningen medför inte förändra 
bedömningen av klimatpåverkan. Bedömningen är fortsatt att verksamhetens 
energiförbrukning medför små negativa konsekvenser på klimatet. 
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Klimatpåverkan 
Verksamheten bedöms inte vara känslig för ett förändrat klimat, och riskerna 
kopplat till klimatförändringar bedöms inte vara stora eftersom bolaget kommer att 
planera dagvattenhanteringen för att klara framtida översvämningar. 
I jämförelse med andra tillverkningsprocesser är bolagets process energieffektiv, 
och kräver inga fossila bränslen. Verksamheten bedöms medföra en viss negativ 
påverkan på klimatet eftersom framför allt transporter kommer att innebära ett 
utsläpp av växthusgaser till atmosfären. Eftersom själva produktionen kommer att 
drivas med fossilfri energi bedöms utsläppet från transporter dock vara litet i 
förhållande till hela produktionen. I jämförelse med andra tillverkningsprocesser 
bedöms bolagets process sammanfattningsvis medföra en liten klimatpåverkan. 
 

Miljökvalitetsmålen 
Verksamheten bedöms inte förhindra måluppfyllnad av de globala hållbarhetsmålen 
och de nationella miljökvalitetsmålen, utan i vissa fall bidra till måluppfyllnad. 
 

Risk och säkerhet 
För att förebygga att olyckor eller tillbud sker i den planerade verksamheten 
kommer bolaget att vidta skyddsåtgärder, bland annat i form av automatiskt 
brandlarm, fasta vattenposter, begränsning av brandfarlig vara, handbrandsläckare, 
rökventilatorer och utbildning av personal. 
 
Som en del i bolagets egenkontroll kommer en riskinventering avseende miljö med 
jämna mellanrum att genomföras för den planerade verksamheten. Olycksscenarior 
kommer att beskrivas för att säkerställa att rätt skyddsåtgärd vidtas. Risk-
inventeringens syfte är att förutse risker i verksamheten och hur dessa risker kan 
förebyggas. När inventeringen genomförs identifieras möjliga skadehändelser och 
dess orsaker, därefter görs en konsekvensanalys och riskvärdering och slutligen 
föreslås eventuella åtgärder. Någon anledning till en säkerhetszon runt 
verksamheten föreligger inte. 
 

INKOMNA YTTRANDEN 

Nedan redogörs i sammandrag för inkomna yttranden och bolagets svar på dessa.  
 

Sjöfartsverket 
I ansökan framgår det att transporter med fartyg kommer att ske genom 
Örnsköldsviks hamn och logistiks försorg och rymmas inom deras befintliga 
verksamhetstillstånd för hamnen. Sjöfartsverket uppfattar det som att förändringen 
av hanterat gods i hamnen inte innebär att hamnen kräver ombyggnation eller att 
fartygstransporterna kommer att förändras vad gäller fartygstyp eller fartygens 
maximala storlek. Sådana förändringar behöver kommuniceras med Sjöfartsverket i 
mycket god tid då maximala fartygsstorlekar, maximalt djupgående och 
restriktioner dvs. vind- och siktgränser samt behov av bogserbåtsassistans fastställs 
av Sjöfartsverket, lotsområde Luleå. Likaså vill Sjöfartsverket informera om att en 
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ökning av det totala antalet lotsade fartyg till och från Köpmanholmens hamn kan 
innebära att Sjöfartsverket behöver planera om sin rekrytering och utbildning av 
nya lotsar.  
 
Cinis notering att Sjöfartsverket inte ser behov av ändring av hamnen avböjer vi 
från att yttra oss om här. Frågan kan vara komplex och vi uppfattar det som att 
hamnens verksamhet i relation till ex. godstyp, ökade godsmängder och möjligheter 
att ta emot olika fartyg inte omfattas av denna ansökan utan hanteras i 
Örnsköldsviks Hamn och Logistiks hamntillstånd samt i dialog mellan hamnen och 
Sjöfartsverket, lotsområdet Luleå. 
 

Samhällsbyggnadsnämnden, Örnsköldsviks kommun 
Samhällsbyggnadsnämnden har sammanfattningsvis anfört följande. 
Nämnden har inget att erinra avseende statusrapporten. Det aktuella området är 
undersökt med avseende på de ämnen som planeras att användas i framtiden. 
Eftersom det påträffats föroreningar på fastigheten behöver de massor som grävs 
upp hanteras utefter deras föroreningsinnehåll. 
 
Nämnden ser positivt på att bolagets valda kylprocess inte medför någon lokal 
påverkan på Nätrafjärden genom intag eller utsläpp till vatten utan sker i sluten 
krets. 
 
Nämnden noterar att bolagets bullerutredning visar att förväntade ljudnivåer vid 
närliggande bostäder följer Naturvårdsverkets riktlinjer för industribuller. Det 
framgår dock inte hur modellen tar hänsyn till bullerspridning över vatten och om 
färgbullerzoner kan bekräftas med bullerberäkningen i någon punkt i det området. 
Av bullerkartläggningen gick inte att utläsa om det förväntas finnas några 
intermittenta bullerkällor som inte tas med vid beräkning av den ekvivalenta 
ljudnivån (ex säkerhetsventiler eller liknande). Det framgår inte hur ofta 
bullervillkoret avses kontrolleras och var. Enligt Naturvårdsverkets vägledning bör 
hänsyn vid nyanläggning tas till samtidig bullerstörning från flera olika 
verksamheter. 
 
Nämnden delar inte bolagets målbild om att det är lämpligt att välja pollen- och 
nektarrika växter samt växter med bär till planteringar inom området. Detta för att 
undvika att locka människor, bl.a. barn, som vill plocka och äta dessa så länge man 
inte utrett risk med föroreningar i mark som växtligheten tar upp. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden har inga synpunkter på yrkandet om att bolaget ska få 
utnyttja tillståndet även om domen inte har vunnit laga kraft. 
 

Länsstyrelsen i Västernorrlands län 
Länsstyrelsens har inget att erinra mot ett verkställighetsförordnande. 
 
Länsstyrelsen har haft synpunkter på de villkor som bolaget har yrkat på i enlighet 
med vad som uppgetts tidigare. Efter diskussioner med bolaget kvarstår en oenighet 
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gällande delegation för genomförande av energihushållningsåtgärder, framtagna 
inom ramen för energihushållningsplanen.  
 

Köpmanholmens Samhällsförening (samhällsföreningen) 
Föreningens utgångspunkt är framför allt att säkerställa att den verksamhet som blir 
prövad är den verksamhet som Cinis har för avsikt att bedriva och att företaget 
bedriver det på ett miljömässigt korrekt sätt. Samhällsföreningen upplever att 
underlaget till ansökan innehåller flertalet oklarheter och motsägelser samt till viss 
del föråldrade fakta och avsaknad av konsekvensanalyser. Under ärendets gång har 
det även skett ett antal förändringar vilket också försvårar en klar överblick för 
vilken verksamhet som Cinis avser att bedriva och de konsekvenser verksamheten 
innebär, både direkt och indirekt. Detta skapar stor ovisshet för den faktiska 
påverkan en industri av denna storlek och art har i anslutning till Köpmanholmen 
både avseende miljö och hälsa. 
 

Samhället och naturvärden 
Utifrån samhällsföreningens perspektiv är Köpmanholmen mycket mer än bara ett 
samhälle i Norrland, det är ett hem för drygt 1000 personer och är porten till 
världsarvet Höga Kusten med rika natur- och kulturvärden. Samhället är starkt 
präglat av den industri som tidigare bedrevs på orten, både utifrån samhällets 
uppbyggnad och de föroreningar som idag finns kvar både i havet och på land. 
Framförallt är det fiberbanken i Nätrafjärden, en av Sveriges mest förorenade 
platser, som utgör ett oönskat arv från de tidigare industrierna. Mot denna bakgrund 
upplever samhällsföreningen det än viktigt att en nyetablering av industri på 
Köpmanholmen verkligen blir bedömd på rätt grunder. Detta för att säkerställa att 
ny verksamhet inte skapar allt för omfattande nya konsekvenser, men heller inte rör 
upp gamla problem från tidigare industri. Blir inte sannolika konsekvenser 
uppmärksammade innan eventuell etablering, påverkar det också möjligheterna att 
förebygga och minimera dessa, särskilt de av oåterkallelig art som exempelvis en 
påverkan på fiberbanken i Nätrafjärden. 
 
I miljökonsekvensbeskrivningen (MKB) av Cinis planerade verksamhet, avgränsar 
den en radie om två kilometer för redogörelse av vilka riksintressen och skyddade 
områden som finns i närheten. Samhällsföreningen vill här tillägga att om denna 
radie utvidgas med mindre än en kilometer, tillkommer både Hummelviks 
naturreservat och Balesuddens naturreservat. Inom befintlig radie finns även 
Herrgårdsparken som varit under reservatsbildning men där bland annat 
påträffandet av markföroreningar från tidigare industri, har pausat detta arbete. Med 
detta vill samhällsföreningen peka på de höga naturvärden samt områden för 
friluftsliv och rekreation som ligger i industriområdets närhet, men som MKB:n till 
fullo inte beaktar i sina konsekvensbedömningar. Inte heller tar bullerutredningen 
detta i beaktande då låg ljudnivå utgör en särskild kvalitet för natur- och 
friluftsområden i enlighet med Naturvårdsverkets vägledning. Samhällsföreningen 
ställer sig därför frågande om det inte är lämpligt att bullerutredningen kompletteras 
utifrån detta, men också utifrån att verksamheten förändrat sitt val av kylmetod. 
Sammantaget är miljöeffektsbedömningen i MKB:n att verksamheten kommer 
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medföra obetydliga konsekvenser för bland annat rekreation och friluftsliv. 
Samhällsföreningen anser att denna bedömning bygger på bristande material då 
bland annat allt buller från verksamheten, både direkt och indirekt, inte är medtaget 
i bedömningarna. Inte heller finns det en diskussion kring hur det direkta 
närområdet kommer bli påverkat under byggnationen av eventuell fabrik.  
 
Ett område som samhällsföreningen inte tagit del av är hur Cinis tillämpat 
Barnrättslagen (2018:1197) i konsekvensbedömningarna, men också i samrådet. 
Samhällsföreningen vill här lyfta att barnrättslagen, likt miljöbalken är en lag som 
ska följas. Det är trots allt barnens framtida hälsa och miljö som valen idag 
påverkar.  
 

Planerad verksamhet och lokalisering 
Den största förändringen som skett sedan det tidigare samrådet är att val av 
kylmetod har förändrats. Detta medför helt andra förutsättningar avseende bland 
annat buller, men något kompletterande till bullerutredningen har inte 
samhällsföreningen tagit del av. Inte heller har Cinis redogjort för andra 
konsekvenser avseende byte av kylmetod. Dock avfärdar de inte att de i framtiden 
kan övergå till vattenkylning, vilket skapar stora frågetecken kring den nya metoden 
vad framtida vattenverksamhet kan innebära utifrån de påpekade utmaningarna med 
Nätrafjärden.  
 
Cinis beskriver principerna om bästa tillgängliga teknik (BAT) på en övergripande 
nivå. Samhällsföreningen undrar om detta är tillräckligt med tanke på innehållet i 
MKB:n. Samhällsföreningen konstaterar exempelvis att den sena ändringen av 
kylmetod, från vatten till luft, är ett steg tillbaka från bästa tillgängliga teknik. 
Energiförbrukningen ökar och utsläppen till luft likaså. Dessutom torde bullret öka. 
Cinis motivering till detta steg tillbaka är att ansökan om vattenverksamhet blir 
omfattande och att de vill att processen för tillståndet går framåt snabbare. 
Processen kommer att förbruka 16 000 m3 färskvatten per år. Samma volym 
kommer att belasta kommunens reningsverk. Årsvolymen motsvarar 800 villor med 
en förbrukning av 20 m3 per år. Samhällsföreningen ifrågasätter om detta är att 
betrakta som bästa tillgängliga teknik sett till kraven i BAT/BREF, slutsats 7 resp. 
8-12. 
 
Utifrån Cinis motivering till att byta kylmetod från vatten till luft, samtidigt som 
frågan om vattenkylning lämnas öppen för framtiden undrar samhällsföreningen hur 
mark- och miljödomstolen ställer sig till detta. Kommer samma krav på utredning 
bli ställd på ett byte till vattenkylning vid senare skede, eller kan det ske på 
undantag om det är en befintlig verksamhet? Samhällsföreningen anser att det är av 
yttersta vikt att påverkan på vattenmiljön blir ordentligt utredd, framförallt utifrån 
den tidigare nämnda fiberbanken, men också utifrån den känsliga vattenmiljö som 
Nätrafjärden och tillhörande vattendrag utgör. 
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Verksamheten och hållbarhet 
Utgångspunkten för Cinis verksamhet tolkar samhällsföreningen är att använda 
restprodukter från massaindustrin för att skapa nya användbara produkter, vilket i 
sig låter bra utifrån att minska avfall och utsläpp till hav. Dock uppkommer ett antal 
funderingar utifrån detta vid genomgång av underlaget till ansökan. 
 
Mängden restprodukter och slutprodukter stämmer inte överens. I MKB:n lyfter 
Cinis att ren natriumsulfat kommer användas om inte restprodukt finns att tillgå 
men var denna natriumsulfat kommer ifrån redogör inte Cinis för. Utifrån de siffror 
samhällsföreningen tagit del av kommer maximalt 25 procent av planerad produkt 
från massaindustrin. Resterande är rena industrikemikalier varav kaliumklorid redan 
är ett vanligt gödningsmedel. Föreningen undrar om det kommer att finnas en gräns 
för hur lite av slutprodukten som ska bestå av elfilterstoft. MKB:n utgår ifrån 
användning av filterstoft både i nollalternativet samt till vilket miljömål 
verksamheten kommer att bidra. Väljer Cinis att använda ren natriumsulfat, faller 
båda dessa gröna argument.  
 
Föreningen undrar om det finns utrymme hos massaindustrin att förvara det 
elfilterstoftet de idag släpper ut innan Cinis kan ta hand om det och om det inte är så 
om de kommer att skapa lagerutrymme. Om Cinis inte kommer att använda 
elfilterstoft till produktionen ser samhällsföreningen att verksamhetsetableringen 
inte bidrar till att uppnå miljömålen och det presenterade nollalternativet stämmer 
inte. 
 

Lokalisering och utformning 
Samhällsföreningen anser att det finns brister i MKB:n avseende valet av 
Köpmanholmen, då rena faktafel såsom närhet till motorväg förekommer. 
Dessutom avvisar den andra platser med hänvisning till att det inte är möjligt att 
använda spillvärme, vilket också gäller för Köpmanholmen. De två ytterligheterna 
(Kalix och Gävle) har blivit avförda med hänvisning om att det är för långt till 
slutkund, vilket utgör en märklig slutsats då Gävle ligger betydlig närmare 
jordbruken i södra Sverige samt Europa än vad Köpmanholmen gör. Utöver detta 
vill samhällsföreningen ytterligare framföra synpunkter kring det som ligger till 
grund för valet av ort.  
 
Köpmanholmens Industriområde är i gällande detaljplan, från 1946 och 1956, 
avsedd för Forss AB:s verksamhet som tidigare, före 1982, bedrevs på 
Köpmanholmen. Industriområdet omfattar en dominerande del av de centrala 
delarna av Köpmanholmens samhälle. Köpmanholmens Industriområde uppfyller 
inte dagens krav på bland annat skyddszoner, vilket bland annat innebär att 
skyddsavstånd inte är reglerat med hjälp av detaljplanen. Industriområdet är baserat 
på mer än 65 år gamla normer och ligger mindre än 100 meter från 
bostadsbebyggelse i alla riktningar (bortsett från Nätrafjärden). Då det är gamla 
normer som råder, finns heller ingen MKB för industriområdet i sig och 
samhällsföreningen ställer sig därför frågande om inte detta skulle vara ett lämpligt 
krav att ställa på en nyetablering utifrån de föråldrade förutsättningar som råder. 
Detta med särskild hänsyn till att Cinis själva anser att marken är lämplig för 
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“eventuell expansion”. Samhällsföreningen tolkar detta som en öppning för 

dominoeffekt, där en industrietablering troligen kan leda till flera, vilket kan vara 
positivt, om det sker på korrekta grunder utifrån rådande normer, lagar och 
lämplighet. Närheten till massaindustrierna är svåra att bedöma då Cinis hänvisar 
till sekretess. Dock finns ingen massaindustri på orten idag, vilket innebär 
transporter av råmaterial oavsett. De närmaste massaindustrierna är Domsjö, Väja 
och Husum och frågan är om det är troligt att eventuellt råmaterial ska fraktas via 
båt eller lastbil. 
 
MKB:n utgår från hamntillståndet från 2007, men inte den hamnutredning från 
2019 där det finns nyare information att tillgå. Fiberbanken som blivit omnämnd ett 
antal gånger skapar försämrade förutsättningar för hamnen, de tidigare industrierna 
har dessutom efterlämnat föroreningar även på land. Trots den enorma saneringen 
som avslutades 2009 i området finns det fortfarande stora osäkerheter kring 
markens tillstånd under det som blivit sanerat. Detta har både länsstyrelsen och 
Örnsköldsviks kommuns miljöenhet påpekat. Dessutom redogör Lejon GEO AB i 
sin geotekniska undersökning av området, att markförhållandena inte fullt ut är 
lämpliga för en etablering av verksamheten. Här upplever samhällsföreningen 
återigen att konsekvenserna av etableringen inte fullt ut är undersökt och därmed 
skapar oklarheter för konsekvenserna, för tyvärr påverkar markföroreningarna på 
olika sätt. Exempelvis ställdes det krav om prover innan ens en spade fick bli satt i 
marken vid anläggningen av fabriksträdgården och sedan en tid tillbaka råder 
vistelseförbud på marken intill Herrgårdsparken. Under ansökningsprocessens gång 
och i förhållande till tidigare samråd har Cinis vid ett flertal gånger ändrat 
utformningen av produktions- och lagerbyggnaderna. Bygglov har dock beviljats i 
juni, trots betydlig överskriden bygghöjd utifrån rådande detaljplan. Detta är även 
ett stort avsteg från tidigare bygglov för andra verksamheter i Örnsköldsviks 
kommun. 

Infrastruktur 
Hamnen 
MKB:n hänvisar vid flertalet tillfällen till att frågor för hamnen och sjötransporten 
kommer lösa sig inom hamnens tillstånd. Hamnens tillstånd är från 2007 vilket 
innebär att mycket av den information som MKB:n utgår ifrån är omkring 15 år. 
Dessutom stämmer inte storleken på fartygen i MKB:n med vad tillståndet säger, 
bland annat lyfter tillståndet att enbart 5 fartyg per år överstiger ett djup på sju 
meter. Här vill samhällsföreningen också lyfta att det finns en utredning, 
Infrastruktur för framtida godstransporter (daterad 2019-09-29), där förhållandena 
för hamnen i Köpmanholmen blir beskrivna. Kajlängd i Köpmanholmen är 100 
meter och max djupgående vid kaj är 7,5 meter. Hamnen har restriktioner på max 
120 meter långa fartyg vintertid och 145 meter sommartid.  
 
Hamnen ligger vid Nätraåns mynning vilket gör att hamnläget successivt grundar 
upp, varför underhållsmuddringar kommer bli aktuella. Vid en muddring måste 
förorenade bottensediment hanteras. Bottensedimenten är förorenade av tidigare 
industrier varför en muddring kan vara kostsamt och inte ekonomiskt motiverad. 
Utifrån detta uttrycker Hamn och logistik att i stället för muddring av förorenade 
sediment, kan det bli aktuellt att på sikt avveckla hamnen. Det finns således en risk 
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att hamnen läggs ned om kostnaderna för muddring och sanering blir för höga. Om 
detta sker när Cinis etablering är i drift finns inte sjötransporter längre som ett 
alternativ. Transporterna kommer då att göras på landsväg med avsevärda ökningar 
av fordonstrafiken som följd. Det nuvarande vägnätet fram till E4 är inte anpassat 
för dessa trafikmängder. Cinis utgångspunkt för Köpmanholmen som ett bra 
lokaliseringsalternativ utifrån tillgången till en hamn blir därför ytterst tunn och det 
är tråkigt för företaget om de inte känt till hamnens osäkra framtid som presenteras i 
utredningen. I tillägg till utredningen har länsstyrelsen härom året nämnt att de i 
fiberbanken sett tecken på propellerrörelser, vilket MKB:n säger att det inte 
förekommit utifrån det som står i hamntillståndet från 2007. Fartygens påverkan på 
fiberbanken upplever därför samhällsföreningen som en viktig fråga att ta vidare 
och belysa utifrån senaste informationen. 
 
Vägar och buller 
MKB:n slutar där verksamhetens fysiska lokalisering slutar och tar inte med 
exempelvis transporter till och från industriområdet, vilket samhällsföreningen 
anser som en mycket viktig aspekt att belysa utifrån lokaliseringen i ett samhälle. I 
tillägg är detta ett område där barnens bästa tydligt behöver framträda, då ökade 
tunga transporter kommer påverka tryggheten och säkerheten längs skolvägen. 
Lokaliseringen inne i ett samhälle med bebyggelse på ett inte alltför stort avstånd 
riskerar att orsaka bullerstörningar för de boende. Utifrån att Köpmanholmen 
dessutom är ett samhälle på landsbygd utgör är toleransen för buller lägre än i 
exempelvis stadsmiljö. Bebyggelsen på norra sidan fjärden kommer troligen bli 
extra utsatta då det är relativt liten vegetation som skyddar samtidigt som vattenytan 
innebär att ljudet reflekteras utan att dämpas. Redan dagens ringa aktivitet i hamnen 
gör att de boende är störda. På norra sidan fjärden finns även Köpmanholmens 
havsbad som är ett populärt och lättillgängligt besöksmål för bland annat 
barnfamiljer året runt. Den ligger även längs Höga kustenledens sträckning och är 
därför ett vanligt stopp för vandrare, varför den också är en plats för övernattning 
främst under säsongen för vandring. Samhällsföreningen anser därför att 
bullerutredningen bör ta med detta i utredning och analys. Riktvärden bör då utgå 
från de lägre som friluftsliv och rekreation kräver. 
 
MKB:n drar paralleller till transporterna av vindkraftverk som gått genom samhället 
då de lyfter att verksamheten kommer kräva sex lastbilar om dagen. 
Samhällsföreningen vill här lyfta att transporterna av vindkraftverken skett under 
sommarhalvåret och kvällstid. Dessutom har dessa transporter gått med mycket låg 
hastighet och alstrar på så vis mindre buller än andra transporter med lastbil. 
Jämförelsen mellan dessa transporter anser därför inte samhällsföreningen är 
rättvisande. Under sommarhalvåret finns dessutom naturliga ljudbarriärer och 
avledningar genom samhället i form av vegetation och fågelsång, vilket inte finns 
under vintern. Cinis verksamhet ska pågå dygnet runt och året om, detta är något 
som MKB:n och bullerutredningen i större utsträckning behöver ta hänsyn till för 
mer korrekta beskrivningar av verksamhetens konsekvenser. 
 
Över lag saknar samhällsföreningen analys kring transporterna genom samhället, 
men också de transporter som kommer krävas inne på området för de enorma 
mängder råvara, övrigt material och slutvara som Cinis redogör för. Om hamnen 
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inte är möjlig att använda undrar samhällsföreningen hur mycket transporter detta 
kommer att innebära. Cinis vill framställa sin verksamhet som en grön industri 
utifrån återanvändning av restprodukt, men ses det till koldioxidutsläpp, utgör 
fortfarande transporter en tredjedel. 
 

Utsläpp och avfall 
Vatten och luft 
Köpmanholmens kommunala ledningsnät är till stor del av gammalt ursprung när 
det gäller såväl färskvatten- som avloppsledningarna. Under den tidigare industrins 
verksamhet fanns egen tillförsel av processvatten från Nätraån och egen rening, i 
den mån att det förekom, av avloppsvatten. Belastning på ledningsnätet för att 
försörja Cinis behov kommer att helt förändra situationen och någon konsekvens-
beskrivning för eventuella följder finns inte i MKB:n. Avloppsreningsverket på 
Köpmanholmen är också dimensionerat för avloppsvatten från samhällets hushåll 
vilket kommer att förändras totalt med de mängder Cinis avser släppa ut i 
avloppsledningsnätet. Skyddszonen kring avloppsreningsverket är också anpassat 
efter den kapacitet reningen har idag. Samhällsföreningen ställer sig därför frågande 
kring hur mycket mängden avloppsvatten kommer att öka och hur det påverkar 
ledningsnätet, reningen och skyddszonen. Samhällsföreningen befarar att råvaran 
kommer att damma vid hanteringen mellan hamnen och fabriksbyggnaden. Vid 
nederbörd riskerar råvaran att hamna i Nätrafjärden om ingen längre gående rening 
av dagvattnet än översilning vidtas. Cinis lägger över ansvaret på lossning och 
lastning till att lösa sig inom hamnens tillstånd och därmed på Örnsköldsviks hamn 
och logistik. Detta skapar viss oro utifrån hur hanteringen av lossning och lastning 
idag blir gjord av salt och skogsgödsel, då de använder skopa för att lasta på lastbil 
med rester på piren som följd. Dessa rester spolar verksamheten ner i havet, vilket 
inte kan vara förenligt med lag. Hur kan Cinis säkerställa att denna hantering inte 
kommer vara densamma för deras produkter, då de som nämnt lägger över detta till 
den befintliga hamnverksamheten.  
 
Vad gäller utsläpp till luft nämner Cinis att de kommer använda HEPA-filter för 
reningen, men att effektiviteten av detta inte kan bli säkerställd förrän verksamheten 
är igång. Samhällsföreningen vill lyfta ett grundproblem, flera av verksamhetens 
konsekvenser är baserad på teorier och kalkyler med ibland undermåliga fakta. 
Bland annat är de redovisade vindförhållandena från Skagsudde inte representativa 
för de förhållanden som råder på Köpmanholmen. Skagsudde ligger öppet vid 
Bottenhavet medan lokaliseringen på Köpmanholmen finns i en dalgång vid 
Nätrafjärden med omgivande berg/höjder. De redovisade vindförhållandena är 
dessutom beräknade på 10 meters höjd vilket är lägre än de byggnader som Cinis 
har fått bygglov för. Utöver detta är processen är testad i en mindre skala för att 
säkerställa att den kemiska delen fungerar. Från detta till en fullskalig dygnet runt 
verksamhet är ett väldigt stort steg, detta upplever samhällsföreningen tydligt 
utifrån de många oklarheter som presenteras av Cinis. 
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Avfall 
Cinis lyfter att det avfall som kommer uppstå av verksamheten är metallslam, vilket 
kommer uppstå om elfilterstoft används som råvara. Hur verksamheten ska hantera 
detta är dock mycket oklart då de ska undersöka frågan vidare. Tyvärr upplever 
samhällsföreningen återigen att detta är genomgående för verksamheten, att flera 
frågor ännu inte är klarlagda. Avseende hanteringen av farligt avfall, är inte heller 
transporterna för detta något som MKB:n tar med i sin analys. Mot denna bakgrund 
undrar samhällsföreningen åter om det verkligen är Cinis avsikt att använda 
elfilterstoft som råvara, eller om det är ren natriumsulfat som är den egentliga 
produkt som de kommer utgå ifrån då detta inte heller leder till rester i form av 
metallslam. MKB:n lyfter att 1,53 kg kadmium per dygn kommer finnas med i 
metallslammet och även kvicksilver i små mängder förekommer i elfilterstoftet. En 
tydlig plan för hanteringen av avfallet känns därför än viktigare. I tabellen över 
ämnen i metallslammet oönskade ämnen står det dock 0 för kvicksilver. 
Samhällsföreningen undrar om det är ett misstag eller om kvicksilver kommer med i 
gödselprodukten och om det även finns risk att kadmium kommer med i 
slutprodukten. 
 
Frågorna kring Cinis etablering samt etablering av annan så kallad grön industri har 
idag har blivit en kapplöpning mellan kommunerna. Detta uppenbarar ett 
systematiskt problem utifrån ett hållbarhetsperspektiv. I detta fall har länsstyrelsen 
yttrat sig om att bygglov inte ska bli beviljat förrän markens lämplighet är 
säkerställd utifrån tidigare föroreningar. Trots detta har kommunen sagt ja. 
Föreningen ifrågasätter om det är förenligt med miljöbalkens mål, barnets bästa och 
Agenda 2030 att kommunernas (och företagens) ekonomiska intressen så lättvindigt 
ska överskugga påtalade risker för miljö och hälsa. 
 

Övrigt 
Samhällsföreningen har även framfört argument och ingett handlingar i fråga om 
sakägarskap, vilka inte kommer att redogöras för närmare inom ramen för denna 
dom utöver vad som framgår nedan under ”SKRIFTVÄXLING EFTER 

HUVUDFÖRHANDLINGEN”. 
 
Samhällsföreningen har till stöd för sin talan även gett in utdrag ur Sjöfartsverkets 
restriktioner för Köpmanholmens hamn 2020-12-02 samt utdrag ur SGU:s rapport 
2017:07. 
 

Yan B. Strömberg Juth 

Övergripande synpunkter 
Utgångspunkten för hans yttrande är framförallt att säkerställa att den verksamhet 
som prövas är den verksamhet som Cinis har för avsikt att bedriva. Det finns 
flertalet oklarheter i materialet som ligger till grund för ansökan. Detta skapar stor 
ovisshet för den faktiska påverkan en industri av denna storlek och art har i 
anslutning till Köpmanholmen, både avseende miljö och hälsa.  
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Det han framförallt saknar är konsekvensanalyser avseende bl.a. ändring av 
kylmetod, industrins påverkan på befintlig infrastruktur (väg- och vattennät) samt 
realistiska konsekvenser för det rika natur- och friluftsliv som finns på orten. Han 
vill sätta visst lokalt perspektiv på områdena samt lokaliseringen m.m. 
Uppmärksammas inte sannolika konsekvenser av en etablering påverkar det också 
möjligheterna att förebygga och minimera dessa, särskilt de av oåterkallelig art som 
exempelvis en påverkan på fiberbanken i Nätrafjärden. 
 

Lokaliseringsalternativ 
Köpmanholmens industriområde är i gällande byggnads-/detaljplan, från 1946 och 
1956, avsedd för Forss AB:s verksamhet som tidigare bedrevs på Köpmanholmen. 
Industriområdet omfattar en dominerande del av de centrala delarna av 
Köpmanholmen samhälle. Industriområdet uppfyller inte krav man idag kan ställa 
på ett industriområde av denna storlek. Enligt Boverkets publikation, "Bättre plats 
för arbete" kan Köpmanholmens industriområde definieras som Stort 
Industriområde och borde omfattas av de riktlinjer/regler/lagar som reglerar 
verksamhet vid stora industriområden. Köpmanholmens industriområde ligger 
mindre än 100 meter från bostadsbebyggelse i alla riktningar (exklusive 
Nätrafjärden). Erforderliga skyddsavstånd mellan anläggningar, byggnader och 
bostäder måste beaktas och i fallet Köpmanholmens industriområde från dess yttre 
geografiska gräns. 
 
Sedan gällande byggnads/detaljplaner, elkoncessioner m.m. beslutades har mycket 
både hänt och inte hänt på Köpmanholmen. Det är 40 år sedan pappersmassa-
industrin lades ned men planeringen grundar sig på handlingar och beslut som togs 
för mer än 50 år sedan. Framförförallt har plan- och bygglagen ändrats, miljöbalken 
tillkommit m.m. Förutsättningar för utveckling av Köpmanholmen lever dock kvar 
på 1940–50-talet. Vid behandling, bedömning och beslut som påverkar 
Köpmanholmen måste det tas hänsyn till den tid vi lever i just nu och med 
inriktning på framtiden. 
 
Enligt Cinis ansökan och beviljade bygglov samt samrådshandlingar och 
miljökonsekvensbeskrivning ska produktionslokalen få en höjd av 26-28 meter, 
alltså i strid med gällande detaljplan med högsta byggnadshöjd om 14 meter. Till 
dess detaljplanen inte upphävs och/eller ersätts måste den som han ser det gälla i sin 
helhet. Här har Örnsköldsviks kommun under många år underlåtit att uppdatera 
eller ersätta inaktuella detaljplaner för Köpmanholmens samhälle trots att bristerna 
varit kända i många år. Översiktsplanerna har inte heller anpassats till den 
verklighet som råder på Köpmanholmen sedan 1982. 
 
Ett arbets-/industriområde av denna dignitet måste också ha en MKB enligt 
gällande plan- och bygglag samt miljöbalken. Det saknas MKB m.fl. 
konsekvensbeskrivningar för verksamhet på Köpmanholmens industriområde. 
 
Närheten till flera av de massaindustrier som kan tillhandahålla är begränsad om 
man inte definierar närheten. Han undrar om man har avtal med de närmaste 
massaindustrierna, Domsjö, Husum och Väja och om elfilterstoftet från dessa 
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fabriker ska transporteras med fartyg. Motorväg finns inte i närheten av 
Köpmanholmen. Transporter på väg kommer att gå på lokalväg och länsväg i 
samhället och till Bjästa och därefter på Europaväg 4 för vidare transport. 
 
I bolagets genomgång av tänkta lokaliseringar ströks ett antal platser, bland annat 
Vivstavarv. Ett av skälen till att inte etablera där var avsaknaden till spillvärme. 
Detta saknas även i Köpmanholmen även om bolaget menar att det förs samtal med 
Öviks Energi om att nyttja överskottsvärmen till fjärrvärmenätet. Köpmanholmen 
saknar fjärrvärme och kan därför på samma grund inte vara ett argument för 
etableringen. 
 
Den energimängd som företaget planerar släppa ut, antingen som kylvatten eller via 
fläktar motsvarar en årsförbrukning el i 1 -2 ordinära villor per timme. 
 

Samrådsunderlag 
Han anser att det finns brister i samrådsunderlaget. De bristfälliga samråd som 
hållits är för begränsade och snäva och under ärendets hantering har så mycket 
ändrats att det är omöjligt att få en relevant överblick om den verksamhet som man 
avser bedriva. 
 
I bedömningen av ansökt tillstånd och dess miljökonsekvenser måste hela 
verksamheten inklusive omgivande verksamhet i bl.a. hamnen, industriområdet, 
transporter till sjöss/vatten och vägar vägas in. Den största förändringen som skett 
sedan det tidigare samrådet är att val av kylmetod har förändrats. Detta medför helt 
andra förutsättningar avseende bland annat buller, men något kompletterande till 
bullerutredningen har han inte tagit del av. Vill Cinis Fertilizer AB fortsätta 
processen bör nytt och bredare samråd genomföras och redovisas i ett nytt 
samrådsunderlag. 
 

Utformning 
Under ansökningsprocessens gång och i förhållande till tidigare påstådda samråd 
har Cinis vid ett flertal gånger ändrat utformningen av produktions- och 
lagerbyggnaderna. Någon förändring av detaljplanen har så vitt han vet inte 
påbörjats eller beslutats. Byggnader som är dubbelt så höga som vad detaljplanen 
tillåter är inte acceptabelt. En presentation av byggnadernas slutliga utformning 
måste redovisas innan godkännande och igångsättning av etableringen görs. 
 

Råmaterialet 
MKB:n påstår att mer än 100 000 ton elfilterstoft släpps ut årligen i våra vattendrag. 
Han ifrågasätter om detta verkligen är möjligt utifrån de miljökrav dessa befintliga 
verksamheter har idag. Om det stämmer att detta filterdamm idag släpps ut i 
industriernas avfallsvatten, är ett rimligt antagande att industrierna inte har utrymme 
att förvara detta material innan eventuellt omhändertagande och omvandlande till 
konstgödsel av Cinis. Detta innebär att alternativet med transport av filterdamm till 
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Cinis i Köpmanholmen knappast kan ske med fartyg såvida inte massabruken 
bygger ut en lagerkapacitet. 
  
Om detta inte är genomfört är det rimligt att anta att inleveranser kommer göras 
med lastbil. För vart 1 000 ton råvara blir detta ca 30–40 lastbilar med släp. Detta är 
en orimlig belastning och långt ifrån de sex lastbilar som omnämns i MKB:n. Detta 
avser då också enbart råmaterialet, varken transporter av ytterligare tillsatser, 
slutprodukt eller avfall med mera är inräknat. Han kräver därför att domstolen 
maximerar antal bilfrakter med råvara in till Cinis i syfta att skapa förutsättning för 
miljövänligare infrakter med båt men också för att bedömningen görs på ett mer 
troligt scenario avseende transporter. 
 
Utifrån beräkningarna på de mängder slutprodukt som Cinis avser att producera är 
det även rimligt att anta att filterdamm inte är den enda råvara som kommer att 
användas. Ren natriumsulfat omnämns som alternativ, men det finns ingen tydlighet 
var detta kommer ifrån. Detta ser han som ytterst viktigt att det klarläggs då det 
påverkar alltifrån transport till principen om hållbarhet om råmaterialet tillverkas på 
beställning. 
 
Enligt den information som framkommit i MKB med bilagor framgår att 
elfilterstoftet från massabruken i första hand ska transporteras med fartyg till 
hamnen på Köpmanholmen och lossa med skopor för transport till lagring under tak 
i lagerbyggnader. Cinis beskriver i MKB att Na2SO4 som filterdamm från 
massaindustrins förbränning av svartlut kommer användas som råvara. Här är det 
värt att notera att bruken idag inte samlar upp detta material, det bedöms som 
ofarligt och sköljs ut i recipient. För att Cinis ska få tillgång till denna råvara krävs 
således förändringar på respektive massaindustri för att samla upp råvaran. 
  
En industri av Domsjö storlek genererar 10–20 ton filtermaterial per dygn. För att 
samla ihop båtposter krävs omfattande ombyggnader på bruken. Troligast är således 
att råvaran transporteras till Cinis via lastbil. Att bruken ska omvandlas till ett 
kristallint salt är inte rimligt. Detta för att materialet i sig är hygroskopiskt och 
närmast kan liknas vid kramsnö. Detta exkluderar rimligen också transport i 
storsäck. Han ifrågasätter hur detta går ihop med att det transporteras i slutna 
behållare som Cinis angett. 
 
Det har också framkommit på Cinis Fertilizers hemsida och i pressmeddelanden att 
restavfall med natriumsulfat från Northvolts tillverkning av batterier kommer att 
användas vid tillverkningsprocessen. Innehållet i batteritillverkningens restavfall 
finns inte definierat någonstans i MKB men man kan förutsätta att det innehåller 
andra restprodukter än det som kommer från massabrukens elfilterstoft. Det finns 
inte heller angivet hur transporterna från batterifabrikerna kommer att ske, och med 
vilket transportsätt. 
 

Processkylning 
En vattenkylning av processen är av fördel ur både teknisk och miljömässig 
synpunkt. Dessutom är den avsevärt mindre energikrävande, vilket Cinis också 
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tillstår. En lokalisering mot öppet hav istället för mot en fjärd skulle kunna minska 
problemen att beskriva effekterna i en ansökan om vattenverksamhet. Därför är en 
lokalisering enligt ansökan inte optimal i detta hänseende. 
 

Produktionsvolymer 
Enligt Cinis kommer man även att använda restavfall innehållande natriumsulfat 
från Northvolts batteritillverkning men detta finns inte med någonstans i företagets 
MKB. Företaget uppger att det finns ca 100 000 ton filtermaterial tillgängligt med 
ett innehåll av Na2SO4 om ca 80 000 ton (80%). Av företagets angivna behov om 
160 000 ton Na2SO4 motsvarar filtermaterialet som mest 50 %. Resterande råvara 
köps enligt företaget in som en Na2SO4 som vilken industrikemikalie som helst. 
Den andra komponenten, KCl, kommer enligt företaget att köpas in som 
industrikemikalie. Den har således ingen koppling över huvud taget till 
massaindustrin. Här är det värt att notera att KCl i sig är ett vanligt gödningsmedel. 
Cinis avser att tillverka en gödningsprodukt delvis av filtermaterial men 
huvudsakligen av rena industrikemikalie av commodity typ varav en komponent 
redan är ett vanligt gödningsmedel (KCl). Max 25 % av planerad produkt kommer 
således från massaindustrin. 
 
Enligt inlämnad MKB kommer det mesta av råmaterial och färdig produkt att 
transporteras av fartyg. Det finns inte redovisat hur mycket av respektive material 
som kommer att transporteras med fartyg respektive lastbil.  
 

Vattenförbrukning och utsläppskällor till vatten 
Köpmanholmens kommunala ledningsnät är till stor del av gammalt ursprung när 
det gäller såväl färskvatten- som avloppsledningarna. Under den tidigare 
massaindustrins verksamhet fanns egen vattentillförsel från Nätraån och egen 
rening (i den mening att det förekom) av avloppsvatten. Belastning på ledningsnätet 
för att försörja Cinis behov kommer att helt förändra situationen och detta någon 
konsekvensbeskrivning för eventuella följder finns inte i företagets MKB.  
 
Avloppsreningsverket på Köpmanholmen är också dimensionerat för avloppsvatten 
från samhällets hushåll vilket kommer att förändras totalt med de mängder Cinis 
avser släppa ut i avloppsledningsnätet. Skyddszonen kring avloppsreningsverket är 
också anpassat efter den kapacitet reningen har idag. Han undrar hur mycket 
mängden avloppsvatten kommer att öka och hur det påverkar ledningsnätet, 
reningen och skyddszonen. 
 
Processavlopp, 16 000 m3/år, går till reningsverk vilket motsvarar 800 villor med 
årsförbrukning 20 m3/år. Han undrar om reningsverket klarar denna 
belastningsökning.  
 

Utsläpp till luft 
De redovisade vindförhållandena från Skags udde är inte representativa för de 
förhållanden som råder på Köpmanholmen. Skags udde ligger öppet vid 
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Bottenhavet. Verksamheten på Köpmanholmen kommer att bedrivas i en dalgång 
vid Nätrafjärden med omgivande berg/höjder. De redovisade vindförhållandena är 
beräknade på 10 meters höjd vilket är lägre än de byggnader som avses uppföras. 
Undersökningen av vindförhållandena är att anse som undermåliga.  
 
En annan fråga som inte är tillräckligt belyst är vad som sker med de 20 % av 
filtermaterialet som inte är Na2SO4, 20 000 ton om max kvantitet filtermaterial 
används.  
 
Företaget beskriver hur bland annat oönskade ämnen/ metaller i filtermaterialet ska 
tas om hand. Bland annat säger man att 1,53 kg CD per dygn kommer finns i denna 
fraktion, vilket är väldigt mycket. Här bör det mycket tydligt framgå hur det ska 
hanteras. Vidare pekar företaget på att det finns kvicksilver i små mängder i 
filtermaterialet. I tabellen över ämnen i fraktionen oönskade ämnen står det 0 för 
kvicksilver. Han undrar om det är ett misstag eller om kvicksilver kommer med i 
gödselprodukten. 
 

Störningar/Buller 
Lokaliseringen inne i ett samhälle med bebyggelse på ett inte alltför stort avstånd 
riskerar att orsaka bullerstörningar. Bebyggelsen på norra sidan fjärden kan bli extra 
utsatt då det är relativt liten vegetation som skyddar samtidigt som vattenytan 
innebär att ljudet reflekteras utan att dämpas. Redan dagens ringa aktivitet i hamnen 
gör att de boende är störda. Lokaliseringen inne i samhället innebär också att bil-
/lastbilstrafiken som anläggningen alstrar, måste passera bostadsbebyggelse med 
bullerstörningar som följd. 
 
Den bullerundersökning som Cinis hänvisar till är baserad på vattenkylning vilket 
förändras med ändrad kylmetod och måste göra om och redovisas i MKB:n. 
Bullerutredningen är dessutom undermålig och innehåller rena sakfel. Ingen 
beräkningspunkt finns i nordostlig eller nordlig riktning. Nätrafiärden ligger inte 
västerut vilket påverkar beräkningarna med hänsyn till vindriktningarna samt hur 
och var buller färdas över vatten. 
 
Gjorda bullerberäkningar är väldigt teoretiska och handlar endast om produktions-
buller/störningar. Verkligheten ser annorlunda ut då buller kommer att genereras 
från Cinis produktion men även från allt runt hantering i hamnen och från 
transporter. Ljud från buller och annat färdas på ett annat sätt i verkligheten och 
kommer att utgöra miljöproblem när det färdas över vattnet i nordlig och nordöstlig 
riktning. Ett medelvärde är inte relevant i sammanhanget då topparna av buller 
överskrids och medför störningar för omgivningen. Här måste försiktighets-
principen ha företräde vid bedömning och beslut. 
 

Kemikaliehantering 
Svavelsyra och natriumhydroxid är båda starkt frätande syror och utgör stor fara 
och klassas som Farliga kemiska produkter. Av företagets MKB framgår inte på 
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vilket sätt dessa syror kommer att transporteras till produktionsenheten eller hur det 
kommer att förvaras. 
 
Utöver sjötransport är enda möjligheten att transportera dessa farliga råvaror via bil 
på vägen genom centrala Köpmanholmens samhälle och förvaring på 
verksamhetsområdet som ligger i anslutning till hamnen och mitt i samhället. 
Riskerna med transporterna och förvaringen av syrorna gå inte att underskatta och 
ska enligt hans mening redovisas i samråd och till domstolen. 
 

Logistik/Transporter 
Den valda lokaliseringen saknar järnvägsanslutning, vilket borde vara en stor 
nackdel när man vill verka inom den gröna näringen. För intern transport av 
färdigvaror vid utskeppning med båt, 282 000 ton i storsäck mellan fabrik och 
fartyg krävs, om traktorn kan bära 4 ton, 70 500 transporter i vardera riktningen. 
 
Ett alternativt scenario om vägtransport i stället skulle användas (gäller per år): 
- Råvaror: 172 000 ton kaliumkiorid, motsvarar 4 300 fordon i vardera riktningen  
+ Elfilterstoff 160 000 ton, motsvarar 4 000 fordon i vardera riktningen 
- Färdigvaror: 332 000 ton färdigprodukter, motsvarar 8 300 fordon i vardera 
riktningen  
- Transport av avfall, okänt antal transporter. 
 
Latent sammanlagt drygt 16 000 transporter i vardera riktningen. Även om bara en 
del av dessa faktiskt går landvägen blir det avsevärda mängder fordonsrörelser per 
år.  
 
Vad avser fartygstransporter lastar ett 100 m långt fartyg ca 5 000 ton som mest, 
inte 11 200 ton som sägs i MKB. Med en maxlast på 5 000 ton innebär det drygt 
130 fartygsanlöp per år. Därtill kommer att motsvarande mängder gods ska 
transporteras mellan hamnanläggningen och fabriken. 
 
Han undrar hur man ska säkerställa att denna hantering inte sprider elfilterstoftet. 
För att lossa 160 000 ton elfilterstoft med kran ur fartyget och upp på lastbilsflak 
åtgår 10 700 bilar som vardera tar 15 ton på flaket. För att lossa 172 000 ton 
kaliumklorid åtgår på samma sätt 11 500 bilar. Dessa transporter inom området kan 
innebära avsevärda risker för spill. 
 
Transporter till och från fabriken kommer att gå via vägar som går rakt igenom 
samhället som en barriär och kommer att påverka tryggheten, säkerheten och 
bullerstörningar. Till Europaväg 4 som nämns i ansökan är det ca 7 kilometer. 
Transportvägarna kommer också att innebära skyddszoner längs vägarna som 
kommer att begränsa Köpmanholmens möjliga utveckling. 
 
Transporter till havs med fartyg kommer att innebära utökning av hamnens tillstånd 
i det som kommunen själv betecknar som ekologiskt känsligt område. 
Örnsköldsviks kommuns egen infrastrukturutredning angav så sent som för tre år 
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sedan att Köpmanholmens hamn inte var utvecklingsbar och i princip kunde 
avvecklas. Långsiktighet bör prägla planeringen och inte ett kvartalstänkande. 
 

Hamnen i Köpmanholmen 
I kommunens utredning, Infrastruktur för framtida godstransporter, daterad 
2019- 09-29, beskrivs förhållandena för hamnen i Köpmanholmen. Bland annat 
anges att kajlängd i Köpmanholmen är 100 meter och max djupgående vid kaj är 
7,5 meter. Hamnen har restriktioner på max 120 meter långa fartyg vintertid och 
145 meter sommartid. Analysen är att hamnen i Köpmanholmen har ett begränsat 
behov av underhållsinsatser (pelare, kaj och lagringsytor). Det finns inte någon 
kostnadsbedömning för dessa insatser. På sikt kan ytterligare kajrenoveringar och 
definitivt underhållsmuddringar bli aktuella. Hamnen ligger vid Nätraåns mynning 
vilket gör att hamnläget successivt grundar upp. Vid en muddring måste förorenade 
bottensediment hanteras. Bottensedimenten är förorenade av tidigare 
industrietablering varför en muddring kan vara kostsamt och inte ekonomiskt 
motiverad. Inga åtgärder föreslås genomföras i nuläget. På sikt kan avveckling av 
Köpmanholmen i stället för att genomföra muddring av förorenade bottensediment 
bli aktuellt. 
  
Hans slutsats är att det finns en latent risk att hamnen läggs ned om kostnaderna för 
muddring och sanering blir för höga. Om detta sker när Cinis etablering är i drift 
finns inte sjötransporter längre som ett alternativ. Då kommer transporterna att 
göras på landsväg med avsevärda ökningar av fordonstrafiken som följd. Det 
nuvarande vägnätet fram till E4 är inte anpassat för dessa trafikmängder. 
 

Infrastruktur för lossning av elfilterstoft 
Eftersom kännedom om hur elfilterstoftet ska lossas från fartyg saknas, känner man 
oro för att detta inte miljömässigt utvärderats. Enligt uppgift ska lossning ske 
genom skopdrift, ett föråldrat system som inte lever upp till de krav på hållbar 
verksamhet som Cinis betonar i sin MKB. Skopdrift används idag vid lossning av 
bulkprodukter som skogsgödsel och vägsalt. Läckage av material från skopan är 
påtagligt och rinner ner på kajen och sedermera i fjärdens vatten. Dessutom 
använder man lastbilar för vidare transport till intilliggande lagerlokal. Förutom att 
använda sig av dieseldrivna fordon ryker bulkmaterialet från lasten och hamnar på 
marken utefter den väg fordonen kör. Konsekvensen är att materialet sedermera 
hamnar i fjärdens vatten. 
 
Information om infrastrukturen för såväl lossning som lastning av fartyg måste 
tydliggöras. Dessutom känns det ologiskt att transportera elfilterstoft från 
närliggande fabriker som Sundsvall, Domsjö och Husum med fartyg. Det innebär 
ökade transporter på lastbil som följd, vilket inte kan vara en hållbar verksamhet. 
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Elfilterstoftets logistiska hantering och fiberbankens hållbarhet med ökade anlöp av 
fartyg 
Cinis avser att delvis basera sin produktion av KCl på filterdamm från 
massaindustrin. Enligt tidigare miljöbeskrivning från företaget dumpas detta 
filterdamm idag. Om så är fallet pekar det på att filterdammet är en konsekvens av 
en kontinuerlig process. Det finns därför ingen anledning att tro att de olika 
massabruken har relevant lagerkapacitet för filterdammet. Detta medför att 
alternativet med infrakt av filterdamm till Cinis i Köpmanholmen knappast kan ske 
med båtposter såvida inte massabruket bygger ut en lagerkapacitet förfallet 
motsvarande båtposter om två till tre tusen ton. Så länge detta inte är genomfört är 
det rimligt att anta att inleveranser kommer göras med lastbil. För vart 1 000 ton 
råvara blir detta ca 30–40 lastbilar med släp. Detta är en orimlig belastning varför 
han kräver att domstolen maximerar antal bilfrakter med råvara in till Cinis i syfte 
att skapa förutsättning för miljövänligare infrakter med båt. 
 
Nätrafjärden är sedan tidigare identifierat som ett av landets mest förorenade 
områden. Där finns bl.a. en fiberbank med inkluderade miljögifter som är en rest 
från tidigare industriell verksamhet. Då Cinis tydligt uttrycker att såväl in- som 
uttransporter ska ske med båt kan det antas att båttrafiken till Köpmanholmens kaj 
avsevärt kommer öka. Fiberbanken i sig är ju inte kopplad till Cinis verksamhet. 
Däremot kan framtida miljöproblem kopplade till frigjorda miljögifter från 
fiberbanken p.g.a. ökad båttrafik kopplas till Cinis. Det bästa alternativet är därför 
att fiberbanken saneras innan Cinis verksamhet startar. I andra hand bör domstolen 
ställa krav på ett omfattande program för att dels följa hur fiberbanken påverkas 
fysiskt av den ökade båttrafiken, dels ställa krav på att ett provtagnings- och 
analysprogram tas fram för att följa en eventuellt ökad miljöbelastning. 
 
Den ökade båttrafiken kommer ställa större krav på hamnens lossnings- och 
lastningskapacitet och framför allt att detta göra med täta och tysta system. Innan 
sådan utrustning är på plats bör inte igångsättningstillstånd ges. De främsta 
utgångspunkterna Cinis har för val av Köpmanholmen som plats är att det är 
detaljplanelagt som industriområde, har närhet till massaindustrier samt att det finns 
en djuphamn. Det finns dock flertalet begränsningar i detta. Bland annat utgår 
detaljplanen från de normer som var rådande under 40-talet, då denna inte upphävts 
eller förändrats sedan dess. Närheten till massaindustrierna är svåra att bedöma då 
Cinis hänvisar till sekretess, dock finns ingen massaindustri på orten idag, vilket 
innebär transporter av råmaterial oavsett. De tidigare industrierna har dessutom 
lämnat djupa miljömässiga spår i området, där det mest påtagliga är fiberbanken i 
Nätrafjärden. Fiberbanken leder i sig till begränsningar för djuphamnens tillstånd 
gällande fartygstrafiken. MKB:n lyfter här att inga propellerrörelser bidrar till 
ytterligare spridning, samtidigt har länsstyrelsen pratat om att det vid 
undersökningar varit spår av fartygs propellerrörelser och att ytterligare 
begränsningar skulle kunna behöva genomföras i hamnen. Utöver detta nämns 
närhet till motorväg, vilket inte är fakta då E4:an först blir motorväg vid Timrå, 
varför tre av de övriga platserna bättre stämmer överens utifrån detta perspektiv. 
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Nollalternativ 
Cinis påstående om nollalternativ stämmer inte och minskar trovärdigheten i deras 
MKB och ansökan om tillstånd. Cinis har på sin hemsida och i pressmeddelanden 
meddelat att man avser starta ytterligare fyra till sex fabriker de närmaste åren varav 
en i Skellefteå.  
 
Överhuvud taget finns det så många oklarheter i Cinis ansökan där svaret finns först 
den dag en pilot-/fullskalefabrik finns. Köpmanholmen är inte platsen för att 
genomföra detta försök med hänsyn till att verksamhetsområdet ligger centralt i 
samhället och att det finns bostäder inom 100 meter från Köpmanholmens 
industriområde. 
 

Områdesbeskrivning 
Cinis planerar verksamhet i Köpmanholmen, som ligger vid Norrlandskusten i 
Örnsköldsviks kommun. Området är en del av Höga kusten, där landhöjningen är 
som störst i Sverige. Höga kusten-området karaktäriseras av höga berg som omges 
av dalgångar och fjordliknande vikar. På grund av landskapets utformning är 
bebyggelsen ofta lokaliserad i dalarna. Utanför kustremsan finns en öppen skärgård 
med flera stora öar, till exempel Ulvöama, Trysunda och Mjältön. Höga kusten är 
utpekat som världsarv samt riksintresse för rörligt friluftsliv, obruten kust och 
naturvård. Området kring Sanningssundet strax norr om verksamhetsområdet är 
utpekat för landsbygdsutveckling i strandnära läge, ett så kallat LIS-område, för 
utveckling av turismverksamheter. 
  
Köpmanholmens industriområde där verksamheten avses lokaliseras gränsar till 
flera Riksintressen och skyddade områden. Att notera är att när planering och beslut 
om riksintressena och skydd av intilliggande områden fastställdes så fanns en 
massa-, sågverks- och klorkaliindustri lokaliserad till industriområdet varvid de 
geografiska gränserna fastställdes utifrån de då rådande förhållandena. I handlingar 
och beslut från bland annat Länsstyrelsen i Västernorrland framgår klart och tydligt, 
att området som avses ligger inom Världsarvet Höga Kusten/Kvarkens skärgård och 
inom Riksintresset Höga Kusten. 
 
Sågverket lades ned 1977, massafabriken 1982 och klorkalifabriken 1975. Under 
snart 40 år har det inte funnits någon större industriell verksamhet på industri-
området och hamnens verksamhet är begränsad av miljöskäl. I Köpmanholmens 
närhetsområde finns även Skuleskogens nationalpark, Hummelviks naturreservat, 
Balesuddens naturreservat, Herrgårdsparken m.m. Vid beslut om de geografiska 
gränserna för Riksintresset och Världsarvet Höga Kusten togs det hänsyn till de då 
rådande förhållandena. I förarbetena till Höga Kusten-utredningen sägs det att det 
område som omfattas kan/ska justeras vilket också Länsstyrelsen påpekar i en 
rapport från 2015. Samma gäller i princip också för Världsarvet att områdesgränser 
inte "är huggna i sten" utan kan anpassas och ändras.  
 
Han anser att domstolen måste ta hänsyn till gällande riksintressen och de skyddade 
områden som finns i närområdet till den verksamhet som kommer att etableras på 
industriområdet. 
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Bygglovet 
Bytet av metod för processkylning innebär större installationer över själva 
byggnadskroppen. Detaljplanen tillåter en byggnadshöjd på 14 m. Cinis ansöker om 
en icke definierad höjd. Med kylanläggningen på processbyggnadens tak är höjden 
uppskattningsvis ca 28 m (sektionsritningar). Detta skulle innebära att detaljplanen 
behöver ändras. Byggnadsnämnden skriver dock i bygglovsbeslutet bl.a. att man 
bedömer att båda byggnaderna ryms inom bestämmelserna enligt gällande 
detaljplan och att begränsning gällande byggnadshöjden är reglerad till max 14 
meter och byggnaderna bedöms hålla sig inom ramen för maxhöjden när man utgår 
från medelmarknivå. Vidare bedöms processanläggning som sticker upp genom 
industribyggnaden inte utgöra en del av byggnaden då den anses som en anläggning 
som inte är en byggnad och därmed inte omfattas av bestämmelsen gällande 
byggnadshöjd.  
 
Han anser att det får anses anmärkningsvärt att man på ett så lättvindigt sätt 
kringgår begränsningen på byggnadshöjd. Påverkan på landskapsbilden blir 
avsevärt mycket större än avsikten varit med 14 m byggnadshöjd. Dessutom torde 
buller från anläggningen spridas längre än vid lägre byggnadshöjd. 
 

Mark- och vattenförhållanden 
Av den geotekniska undersökningen av markförhållande där den kemiska fabriken 
är planerad på Köpmanholmens Industriområde kan man dra slutsatsen att marken 
inte är lämplig för den tänkta verksamheten. 
 
MKB slutar i stor sett vid den tänkta fabriksgrinden. Med tanke på Köpmanholmens 
historia med miljöskadlig verksamhet och inte minst den fiberbank som finns i 
anslutning till hamnen torde det vara synnerligen relevant att domstolen tar ställning 
och tydligt anger vem som bär ett framtida ansvar för om fiberbanken påverkas så 
att utsläpp från den ökar som en konsekvens av ökad hamnverksamhet kopplat till 
Cinis. 
  

Bästa tillgängliga teknik (BAT) 
Man kan ifrågasätta om beskrivningen av BAT/BREF är tillräckligt med tanke på 
innehållet i MKB:n. Det kan exempelvis konstateras att den sena ändringen av 
kylmetod, från vatten till luft, är ett steg tillbaka från bästa tillgängliga teknik. 
Energiförbrukningen ökar och utsläppen till luft likaså. Dessutom torde bullret öka. 
Bolagets motivering till detta steg tillbaka är att ansökan om vattenverksamhet blir 
omfattande, det går snabbare med den tekniskt sämre lösningen med luftkylning. 
Vidare kommer processen att förbruka 16 000 m3 färskvatten per år. Samma volym 
kommer att belasta kommunens reningsverk. Årsvolymen motsvarar 800 villor med 
en förbrukning av 20 m3 per år. Sett till kraven i BAT/BREF, slutsats 7 resp. 8-12, 
så kan detta knappast anses bästa tillgänglig teknik. 
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Ekonomi 
Cinis Fertilizer är ett s.k. start-upp bolag som startar utifrån 0 kronor i kapital men 
som genom emissioner avser finansiera blivande verksamhet. Till dags dato har 
finasieringen skett genom tillförande av aktiekapial och emission av 40 miljoner via 
börsen. Beräknade kommande investeringar på Köpmanholmen 5-600 miljoner och 
Skellefteå 7-800 miljoner avses ske genom nyemissioner på börsen First North. 
Något prospekt för nyemissionen finns inte vid nuvarande tidpunkt av ansökan om 
miljötillstånd. 
 
Han tycker det är viktigt att kommande etableringar på Köpmanholmen som kräver 
tillstånd enligt plan- och bygglag och/eller miljöbalken också beläggs med ett 
efterbehandlingsansvar. 
 

Övrigt 
Han anser att hänsyn även ska tas till grundvattenmagasinen Skorpedåsen, 
Köpmanholmen och Bredånger, vilka inte finns nämnda i samråd, MKB och/eller 
ansökan. Av ansökningarna om bygglov och ansökan om miljötillstånd, samt i 
Samhällsbyggnadsnämndens beslut, framgår inte att pålningarna ska ske i mark som 
innefattar grundvattenmagasinet, Skorpedsåsen Köpmanholmen. De betongpålar 
som kommer att användas kommer att slås ned i marken mellan 1,5 och 8 meter. 
Pålningarnas eventuella påverkan på grundvattenmagasinet har inte analyserats 
och/eller redovisats varken i bygglovsansökningar eller ansökan om miljötillståndet. 
Köpmanholmen och grundvattenmagasinet är beläget på en halvö vilket också 
innebär att grundvattenmagasinet är extra känsligt för påverkan från omgivande 
havsvatten. Nätrafjärden och dess föroreningar av sediment innehållande miljögifter 
utgör i sig en miljöfara och är klassad som ett av landets mest förorenade 
vattenområden. Markområdet där fastigheten Bredånger 2:165 är belägen är delvis 
sanerad men innehåller fortfarande miljögifter. 
 
Det är viktigt att försiktighetsprincipen gäller för att inte bygga fast i en struktur 
som försvårar framtida saneringar och/eller orsakar ytterligare spridning av 
miljögifter. Efter vad han förstått så omfattas pålningsåtgärderna av 
vattenverksamhet och kräver tillstånd enligt miljöbalken. Miljö- och hälsoenheten 
på Örnsköldsviks kommun hänvisar till Länsstyrelsen i Västernorrland. Han kan 
inte heller finna att Länsstyrelsen i Västernorrlands beslut i ärendet tar hänsyn till 
eventuell påverkan på grundvattenmagasinet. 
 
Han har påpekat bristen på samordning vilket han menar framgår med all tydlighet 
vid behandlingen och beslutet om bygglov.  
 
Han anser att tillsynsmyndigheterna, bl.a. Länsstyrelsen i Västernorrlands län och 
Örnsköldsviks kommun inte till fullo tar och har tagit ansvar för de allmänna 
intressen man har att bevaka.  
 
Han har även ställt en del frågor och begärt att domstolen ska vidta vissa åtgärder 
under handläggningen.  
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Yan B. Strömberg Juth har även ingett och åberopat tabell och karta över 
riksintressen och skyddade områden, gällande byggnads-/detaljplan från 1946, 
länsstyrelsens beslut om skyddsåtgärder på fastigheten Bredånger 2:165, följebrev 
rörande samrådshandling, bilaga samrådshandling, följebrev rörande 
avgränsningssamråd, protokoll avgränsningssamråd, samrådsavgränsning och 
tidplan, yttrande från länsstyrelsen, rapport avseende grundvattenmagasin och kopia 
av sitt överklagande av beslut om bygglov.  
 

Enskilda som företräds av Jessica Fröhlen  
De begär att mark- och miljödomstolen ska avslå Cinis Fertilizer AB:s ansökan om 
miljötillstånd och att Örnsköldsviks kommuns beslut om beviljande av bygglov ska 
upphävas. 
 

De framhåller att Köpmanholmen är en lugn, trygg och familjevänlig plats dit 
många har valt att flytta tillbaka på grund av den positiva utvecklingen efter 
saneringen av det gamla industriområdet. Det är familjer som ser potentialen i ett 
lugnt område fritt från utsläpp och hög trafikintensitet från tunga fordon samt med 
närhet till skola, omsorg och fridsaktiviteter.  
 
Det finns en ovisshet huruvida tung trafik i området kommer att öka, både till en 
början men också på sikt. Det borde göras en ordentlig utredning för konsekvensen 
av tung trafik och mer buller både genom samhället och även för den utökade 
fartygstrafiken i hamnen. Hamnen är redan under utredning för att det är så mycket 
miljögifter pga välkända fiberbankar. Den miljökonsekvensbeskrivning som 
företaget presenterat uppfyller inte de krav på allmän- och lokalintresse man har rätt 
att ställa, bl.a för farliga korsningar för barn och miljöhänseende för djur, natur och 
världsarv. Havsbadets badgäster/turister ligger i anslutning till industriområdet. 

Jerk och Maria Sundmark 
De känner oro för att det finns några aspekter inte tagits upp i andra yttranden, 
rörande buller förknippat med verksamheten och dess transportvägar, hantering i 
hamnen, samt barnperspektivet. Deras mark/fastighet gränsar till industrifastigheten 
och alla landbaserade transporter går över deras mark. 
 

Fiberbankar. 
Just nu utför flera myndigheter fördjupade utredningar om fiberbankarna ibland 
annat Köpmanholmen. SGU, SGI, länsstyrelsen och Uppsala universitet, är de som 
Sundmarks känner till och haft kontakt med de senaste åren. Det finns många 
varningsflaggor gällande de nya upptäckter som gjorts och utreds, t.ex. 
utbredningen av fiberbanken. Enligt SGU omfattar den minst 92 000 kvm. De 
högsta uppmätta värden av kvicksilver och det mycket farligare metylkvicksilver 
visade sig vara den högsta uppmätta mängden i Sverige hitintills. Alla toxiner och 
andra gifter som ligger begravt i den döda havsbottnen finns att läsa om i SGU:s 
senaste rapport och hos länsstyrelsen. Så sent som i juni 2022 och i januari 2020 
hade SVT reportage om fiberbankar och särskilt Köpmanholmen, som enligt 
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länsstyrelsen utgör ett av Sveriges största problem, i de reportagen nämns att 
länsstyrelsen ska se över lämpligheten med vidare tung båttrafik över fiberbankarna 
då det redan nu finns propellerspår i dem. 
 
Eftersom bottnen är död i viken är sedimenten mycket lättflyktiga. Fiberbanken är 
inte statisk och ligger inte still, till det tillkommer landhöjning (som är bland de 
största i Sverige) och ett vattenutlopp (Nätraån) som också påverkar strömmarna. 
Jerk Sundmark har talat med representanter från SGU och länsstyrelsen eftersom 
utredningar inte är klara så vet man inte när, eller om, man måste begränsa 
båttrafiken men båda är överens om att om man inte kan ta bort eller på annat sätt 
säkra fiberbanken som nu är i snitt 1,5 meter närmare ytan på bara 10 år så måste 
man begränsa riskerna genom att begränsa trafiken. Han tycker att man ska ta det 
säkra före det osäkra och redan nu begränsa tung trafik över fiberbanken. 
 
Hamnen fick sitt Hamntillstånd 2007. Under de år som sedan dess gått har trafiken 
varit sporadisk. Tex kom bara en kustbevakningsbåt under hela hösten 2022 för att 
lägga till, samtidigt under andra perioder kommer betydligt många fler fartyg. Den 
trafik på 50 anlöp/år som hamnen har nu utnyttjas sällan. De bor 150 m från 
hamnen och kan se hur ofta det kommer in båtar. Om den sporadiska trafiken redan 
påverkat fiberbanken med "propellerspår och skred" undrar de vad som händer då 
om trafiken faktiskt ökar mångdubbelt.  
 
200 m från hamnen tvärs över viken finns ett havsbad med långa sandstränder, ett 
frilufts- och lekområde som är mycket välbesökt både sommar som vinter. När ett 
fartyg på 145 m ligger i hamnen och man själv är på stranden, känns 200 m inte 
mycket. Deras fundering är också: hur barn och vuxna påverkas om kvicksilvret 
rörs om. I detta sammanhang kan barnperspektivet också hållas i åtanke. En annan 
fundering är hur barn och vuxna som besöker badstranden påverkas av utsläpp och 
föroreningar från båtar som ligger i hamnen eller spill vid lastning/lossning från 
dessa båtar med hänvisning till hur det fungerar idag. 

Bilväg/Hamn 
När hamnen fick sitt tillstånd med 500 000 ton gods (2007), lades det till transporter 
på väg till och från hamnen. Vägen går igenom samhället på Köpmanholmsvägen 
och Djuphamnsvägen, idag har man tillstånd på 9 000 tunga transporter/år på 45 ton 
vardera. Cinis vill utöka detta med ytterligare 3 000/år, vilket innebär 12 000 
transporter/år. 
 
Samhället Köpmanholmen är mycket geografiskt begränsat pga. berg i söder och 
hav/industri i norr. Köpmanholmen är beläget på en halvö - det finns inte mycket 
mer att bygga på även om mycket obebyggd mark finns. Byggnationer (utveckling 
och nybyggnation) på denna mark begränsas på grund av transportvägarna i det 
närmaste totalt då man satt en bullergräns på 100–150 m på var sida om 
Djuphamnsvägen/Köpmanholmsvägen och ca 300 m från hamnen. Det betecknas 
som "ej lämpligt för boende" i detaljplanen. Hela deras fastighet på ca 2,5 ha finns i 
denna zon, precis som många fler bostäder. Bilvägen och hamnen är centralt 
belägna i samhället. Nu har det kommit till deras kännedom att Ö-viks hamn 
kommer att ansöka om utökning av hamntillståndet från 50 anlöp/år till 150 
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anlöp/år. Detta eftersom Cinis kommer att utnyttja all den kapacitet som det gamla 
tillståndet ger. Enligt samma praxis som vid det tidigare tillståndet kommer även 
biltrafiken att utökas med ytterligare 18 000 tunga transporter på samma vägar som 
tidigare. Enligt dem kommer Cinis etablering att påverka samhället negativt utifrån 
de följder transporterna över fiberbanken och på väg till och från hamnen ger. 
 

Buller 
Köpmanholmen ligger i en dalgång längst inne i en vik, med höga berg i norr och 
söder. Det get ett starkt eko med viken som ett förstärkande trumskinn. De sista två-
tre åren har de haft lite mer verksamhet i hamnen (leveranser av vindkraftverk 
främst). Det buller som de som bor här upplever kan ibland vara mycket störande 
t.ex. slipande med rondeller i metall och slag med släggor, larm från traverser som 
tjuter så det ekar (egna mätningar visar ibland på 65-70 decibel) samt buller från 
dieselgeneratorer på fartygen. När de har framfört synpunkter till kommunen har de 
fått till svar att det buller som uppstår på fartygen kan inte Örnsköldsviks kommun 
göra något åt eftersom det som sker på fartygen kan kommunen inte begränsa 
eftersom fartygen oftast inte är svenska. Länsstyrelsen (som gav hamntillståndet) 
säger att allt arbete i hamnen, även med fartyg som ligger i hamn, ingår i 
miljötillståndet och ska rätta sig efter det. 
 
I det befintliga miljötillståndet står också att hamnen ska tillhandahålla landström. 
Ö-viks hamn säger att det finns men att det rent praktiskt inte funkar pga. olika 
standard på kopplingar allt från olika ström till olika hertzfrekvens tal i växelström 
eller att antalet ampere är för lågt. När Jerk Sundmark frågat personer som arbetar i 
hamnen säger de att ingen båt har varit kopplad till landström sedan 2007. Detta har 
varit svårt att få bekräftat annat än med olika personer i hamnen som sagt samma 
sak. Därför står alla fartyg med dieselgeneratorer på dygnet runt, olika 
fartygsgeneratorer låter och luktar olika mycket, men det jobbigaste för dem som 
bor väldigt nära är att när man lägger huvudet på kudden känner och hör man 
vibrationer och samtidigt ska man försöka sova. Det är kanske inte svårt att förstå 
den störning de utsätts för, och som ibland pågår hela natten. 
 
Med Cinis verksamhet kommer detta att öka otroligt mycket. Cinis ska även kyla 
med fläktar och kommer att köra med lastfordon även nattetid då deras verksamhet 
kommer att bedrivas dygnet runt. 
 

Barnkonventionen/Barnperspektiv. 
Enligt den översiktsplan som Örnsköldsviks kommun antog 2009 beslöts att försöka 
få Bruksvägen som en allmän väg. Bruksvägen går genom det gamla 
industriområdet. Tidigare gick all trafik på Köpmanholmsvägen, såväl för gående 
som annan trafik. Därför byggdes en gång och cykelväg bredvid Bruksvägen bland 
annat för att barnens väg till skola och fritidsaktiviteter kan gå säkrare. Med starkt 
ökande trafik som korsar barnens skolväg vid korsningen Djuphamnsvägen och 
Bruksvägen så anser de att man måste beakta barnkonventionen. De anser att detta 
påverkar barns säkerhet. Örnsköldsviks kommun anser i sitt bygglov till Cinis att 
barnkonventionen inte behöver beaktas. 
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Jerk Sundmark undrar om ökad fartygstransport kan innebära ökade risker för att 
barnen blir exponerade för kvicksilver/metylkvicksilver, pcb och dioxiner. Återigen 
anser kommunen att barnens behov inte har med saken att göra eftersom det handlar 
om ett industriområde. Sammanfattningsvis anser de att de punkter där man bör ta 
hänsyn till barnen, i enlighet med barnkonventionen, är trafikpåverkan, 
miljöpåverkan från fartyg och tung trafik, begränsning av den betydelsefulla miljö 
som badstranden är för barn. 
 

Växthusgaser 
Under sensommaren 2022 var representanter från Uppsala universitet i samarbete 
med SGI i Köpmanholmen och utförde stickprover på fiberbanken för att mäta 
växthusgaser både som finns i fiberbanken och det som släpps ut. Jerk Sundmark 
hade förmånen att både då och efteråt få prata med dem och utbyta idéer. Bland 
annat kom de på att det skulle kunna gå att göra en längre studie av utsläpp, så de 
lämnade utrustning i ett par månader för att sedan hämta den innan isen la sig. Han 
hade ingen aning om att det var så mycket växthusgaser i fiberbanken, men nu fick 
han även förklarat varför det kommer så mycket bubblor särskilt då fartygen åkt 
över, det kan ibland ta flera dagar innan de extremt finfördelade sedimenten lägger 
sig till rätta. Han frågade då också vilken effekt större fartyg har på utsläppen. 
Svaret han fick var att det påskyndar utsläppen så fort vattnet rörs om betydligt, 
men hur mycket vet man inte. Därefter fick han frågan om det går större fartyg här 
och att det kanske inte är så bra då fiberbanken är ganska nära ytan på vissa ställen. 
Utredningen är inte klar än, och den handlar också om att ta upp växthusgaserna ur 
fiberbanken, men om det ska minskas på utsläppen av växthusgaser så är båttrafik 
över en fiberbank kanske inte så lyckat. 
 

Utsläpp 
När till exempel salt lossas från en båt i hamnen idag rinner stora mängder ned i 
vattnet eller i högar på den piren som är konvex. Högarna är uppskattningsvis 
halvmeterhöga. När arbetet är klart spolar man ned dessa rester i vattnet med hjälp 
av skopan som man lastar med. Skopan sänks ned i vattnet och öppnas sedan över 
saltet så att detta sköljs ned i havet. Häromdagen lastades skrot ombord på en båt. 
När detta var klart sköljdes dessa rester ned i vattnet på samma sätt. Det känns 
viktigt att påpeka att Köpmanholmens havsbad ligger på andra sidan viken som 
kortast ca 250 meter bort. Barn kanske påverkas i alla fall,trots att det är i ett 
industriområde verksamheten bedrivs, Frågan som de ställer till domstolen är om 
barnens perspektiv utretts ordentligt. 
 
Ibland då vädret är lugnt och vindstilla ligger diselröken från båtarna kvar över 
samhället och viken. Det är det man ser, men nanopartiklar syns inte, så frågan är 
hur mycket man andas in. På ett så begränsat område med höga berg och öppning 
bara åt öster kan luften ligga ganska still ibland. Detta bör man se mer på med 
anledning av de senaste rapporterna om mycket högra utsläpp av kväveoxid från 
fartyg, risker för hjärt- och kärlsjukdomar m.m. 
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Grön teknik 
Under hösten/vintern tog Dagens Industri (DI) kontakt med Jerk Sundmark. De 
granskar själva företeelsen "Grön Teknik" och ställer sig frågande till om man kan 
kalla det grön teknik. Processen man ska använda sig av har funnits sedan 1960-
talet och är inget revolutionerande, andra metoder har bara varit billigare. Enligt DI 
kallar de den för "grön" får bidrag och tar hand om elfilterstoft (som utgör en liten 
del av råvaran). De anser att man förstärker dessa parametrar för mycket till sin 
fördel.  
 
De har foto och film på hur Örnsköldsviks hamn idag hanterar salt (vägsalt) och 
konstgödsel (till skogsnäring). Detta hanteras som bulk och skopas med kran ur 
lastrum till öppen lastbil på kaj för att köras till lager. Stora mängder rasar igenom 
skopan ned i havet och på kaj. Detta sopas eller spolas ned i havet efteråt. De största 
högarna på kajen kan vara cirka 50 cm höga. Med detta sagt tycker de att i den 
känsliga natur och begränsade samhälle med ibland svårare möjlighet till ventilering 
så bör man ta det säkra före det osäkra och placera verksamhet t.ex. närmare 
berörda källor till material och eller kund, för att minska resor och transporter. 
 
Jerk och Maria Sundmark har till sitt yttrande även bifogat tre fotografier över 
salthögar, saltlossning och tvättning av kaj.  
 
BOLAGETS BEMÖTANDEN M.M. 

Nedan följer en sammanfattning av de bemötanden som bolaget ingett efter 
kungörelse av ansökan, innan huvudförhandlingen. 
 

Yan B. Strömberg Juth 
Såvitt Cinis kan se är Yan Strömberg inte berörd av verksamheten på ett sådant sätt 
att han kunde vara att se som sakägare. Det bör i vart fall vara ostridigt att han inte 
kan se den aktuella verksamheten eller på annat sätt förnimma den från sin 
fastighet. Hans fastighet är fågelvägen belägen 643 m från gränsen till den ansökta 
verksamheten med viss skog på sträckan. Skulle han vara att se som sakägare och 
därmed kunna framställa yrkande, bestrider Cinis sådana yrkanden. 
 
I fråga om verksamhetens lokalisering hänvisas till vad som tidigare redovisats i 
saken. Cinis ser inte att någon brist funnits i samrådet och inte heller att 
verksamheten ändrats mellan samråd och prövning på ett sätt som inte kan hanteras 
i prövningen. 
 
Cinis delar inte den analys som görs i fråga om transporter och avfall samt ser inte 
heller som nödvändigt eller lämpligt att dessa omständigheter regleras genom 
särskilt villkor. I fråga om energianvändning hänvisas till vad som skrivs i 
anslutning till att länsstyrelsens yttrande hanteras. 
I fråga om buller har Cinis låtit ljudkonsult genomföra nya beräkningar och har fått 
beskedet att föreslagna riktvärden för buller alltjämt kan innehållas. En ny rapport 
kommer att inges till domstolen. 
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I fråga om påstående om påverkan på grundvattnet, så förutses inte sådan som 
kunde utlösa krav på prövningen eller kräva särskilt övervägande, så inte heller i 
samband med grundläggning för byggnad (pålning). Fråga är således inte om 
vattenverksamhet, varför något tillstånd i den delen inte behövs. 
 
Den byggenskap som påbörjats avser inte heller den verksamhet för vilken tillstånd 
söks, utan avser sådan byggenskap som kan användas för såväl tillståndspliktig som 
icke tillståndspliktig verksamhet. 
 
Cinis noterar att ett antal synpunkter som förs fram av Yan B. Strömberg Juth berör 
sådana omständigheter som företrädare för allmänna intressen har att bevaka och att 
det han för fram inte har föranlett sådana företrädare att resa frågor av motsvarande 
slag. Cinis uppfattar därmed att även företrädare för allmänna intressen delar de 
slutsatser och gillar det underlag som Cinis presenterat i frågorna och ser inte att det 
kunde finnas skäl att ytterligare beakta vad han anför 
 

Boende på Köpmanholmen och Köpmanholmen Samhällsförening 
Cinis uppfattar inte att den förening som yttrar sig är att se som sakägare i målet. 
Föreningen för dock i stora delar fram omständigheter som även berörs i yttrande 
från Yan B. Strömberg Juth. Cinis hänvisar därför till vad som där anförs.  
 

Samhällsbyggnadsnämnden, Örnsköldsviks kommun 
Cinis noterar nämndens synpunkter i fråga om statusrapport och masshantering och 
kommer att beakta dem. Avseende buller hänvisas till vad som sagts ovan. I fråga 
om pollen- och nektarrika växter samt växter med bär, så kommer Cinis att avstå 
från att plantera sådana med beaktande av nämndens synpunkt. 
 

Sjöfartsverket 
Med beaktande av att vattenverksamheten numera inte omfattas av prövningen 
uppfattar Cinis att verkets synpunkter numera inte äger relevans för målet. Cinis 
noterar dock att inte heller verket ser behov av ändring av hamnen. 
 

Länsstyrelsen Västernorrland 
Cinis noterar att även länsstyrelsen ser verksamheten som tillåtlig. Cinis godtar 
länsstyrelsens förslag till justering av villkor 1 (allmänna villkoret). Med avseende 
på kontrollprogram och villkor 9 föreslår Cinis att ett villkor föreskrivs i enlighet 
med vad Länsstyrelsen i Västerbottens län föreslår i mål M 3052-21. 
Cinis godtar länsstyrelsens förslag till villkor 11 (krav vid upphörande av 
verksamheten). Cinis godtar länsstyrelsens förslag till villkor 12 (energieffektivitet), 
dock att möjligheten för länsstyrelsen att föreskriva om kortare intervall för 
uppdatering än fyra år inte bör vara skäligt, varför den delen bör utgå. 
 
Cinis godtar länsstyrelsens förslag till villkor 13 (ljudisolering av fläktar). Cinis ser 
inte skäl att genom delegation till tillsynsmyndigheten medge möjlighet till närmare 
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villkor avseende energihushållning enligt förslaget för D3. Cinis kan svårligen se att 
de åtgärder som ur energihushållningssynpunkt inte skulle komma att vidtas utan 
särskild föreskrift och inte heller att behov kunde på annan grund finnas för sådan 
delegation. 
 

Yttrande angående skyndsam handläggning och verkställighetsförordnande 
Genom Rysslands invasion av Ukraina har Sveriges sårbarhet och beroendet av 
andra länder, kommit att bli alltmer tydlig. Lantbruket blir därigenom en hårt 
drabbad näring, då drygt tjugo procent av den gödsel som används på svenska åkrar 
kommer från Ryssland och Belarus. Genom de restriktioner som nu finns på sådan 
import uppstår en global konstgödselkris. Denna har ytterligare förvärrats de 
senaste månaderna då konstgödselproduktionen i Europa är kraftigt beroende av gas 
och flera bolag på grund av rådande energikris har tvingats avbryta sin produktion. 
Situationen är så pass allvarlig att regeringen gett Jordbruksverket i uppdrag att 
omgående analysera förutsättningarna för ökad gödselproduktion i Sverige. 
 
För att möta de svårigheter som anges ovan har Cinis möjlighet att i det närmaste 
omedelbart trygga en hållbar och ansvarsfull svensk tillverkning av konstgödsel. En 
tillverkning som kan ersätta det gödselmedel som idag företrädesvis produceras 
med fossila metoder i länder som Ryssland, Belarus och Kina samt även täcka upp 
för bortfall i Europa på grund av den numera ytterligt begränsade tillgången till gas. 
Genom den inhemska produktionen av konstgödsel kan även den inhemska 
produktionen av livsmedel främjas på ett tydligt och bra sätt.  
 
Samtidigt som Sveriges och Europas jordbruk skriker efter konstgödsel har Sverige 
också flertalet industrier med stora utsläpp som kan användas som insatsvara för att 
producera just konstgödsel. Utsläppen av ESP-aska från massaindustrin pågår idag 
för fullt, trots att Cinis skulle kunna ta hand om dessa utsläpp och ha en reell effekt 
och minska utsläppen till Östersjön. Även Northvolts pågående batterisatsning i 
Skellefteå är beroende av att Cinis kan hantera deras restströmmar i form av 
natriumsulfat. Cinis produktion tryggar därmed inte bara produktionen av fossilfri 
konstgödsel utan löser också utsläpps- och avfallsproblem för stora industrinäringar 
i Sverige, vilket i sin helhet bidrar till en bättre miljö. 
 
Till det ovan sagda och det positiva, även för miljön, resultat som kan åstadkommas 
genom den ansökta verksamheten kommer att Cinis produktionsprocess är designad 
med största försiktighet och beaktande av miljön. I processen hanteras i allt 
väsentligt inga farliga kemikalier och det sker inga eller extremt begränsade utsläpp 
till luft och miljön. Inom drygt ett år kan Cinis produktion vara i gång och bidra till 
att stärka svenskt och europeiskt självförsörjande. Den prövning som krävs för att 
medge verksamheten bör därför vara av mindre komplex natur. 
 
Den verksamhet som Cinis planerar utgör ett mycket tydligt och bra exempel på den 
cirkulära ekonomi som bör eftersträvas, så även med avseende på avfall och 
avfallstrappan. Bolaget hemställer därför om så skyndsam handläggning som 
möjligt. 
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Som stöd för att verkställighetsförordnande bör kunna meddelas har bolaget 
hänvisat dels till vad som anförts som skäl för skyndsam handläggning ovan dels till 
den omständigheten att verksamheten inte skulle medföra sådan påverkan på 
omgivningen och platsen som inte enkelt kunde återställas om tillståndet inte 
slutligt skulle vinna laga kraft. 
 
Bolaget har efter kungörelse även ingett konsoliderat villkorsförslag, en 
bullerutredning jämte bullerkarta samt, på domstolens begäran, nuvarande tillstånd 
för hamnverksamheten i Köpmanholmen.  
 

SKRIFTVÄXLING EFTER HUVUDFÖRHANDLING 

Köpmanholmens samhällsförening har efter huvudförhandlingen inkommit med 
ett yttrande där föreningen slutför sin talan i målet samt lämnar vissa kommentarer 
om vad bolaget uppgett i samband med huvudförhandlingen. Föreningen har anfört 
i huvudsak följande.  
 
Samhällsföreningen gör ingen annan bedömning än bolaget avseende såväl 
råvarornas som produkternas ofarlighet. Köpmanholmens Samhällsförening känner 
dock en stor oro för bolagets infrakter av råvara liksom av utfrakter av färdig vara. 
Bolaget är mycket tydliga med att alla frakter, utöver ca åtta lastbilsfrakter per dygn 
och utfrakter av ca 60 000 ton per år som kommer lämna med lastbil/container, 
kommer ske med båt via hamnen i Köpmanholmen. Cinis AB avser att nyttja fartyg 
med 11 200 tons lastkapacitet och med 10 m djupgående enligt ansökan. Hamnen i 
Köpmanholmen har en snäv begränsning avseende vattendjup. Därför tillåts ett 
leddjup vid kaj om maximalt 7,5 meter för fartyg mellan 100 - 145 meter och endast 
6,5 meters leddjup för fartyg 145 - 155 meter. Dessa Sjöfartsverkets restriktioner för 
hamnen i Köpmanholmen är daterade 2020-12-02. Med dessa begränsningar i såväl 
fartygslängd som leddjup torde inte båtlaster större än 5 000 ton vara möjliga.  
 
Under huvudförhandlingen inkom Cinis med svar på djuprestriktionerna och anger 
att man kommer att använda sig av pråmar för att nå erforderlig lastkapacitet med 
litet djupgående. Med anledning av detta vill föreningen informera om att 
Sjöfartsverket har regler för sjöfart vintertid. Det förefaller inte självklart att man 
kan räkna med isbrytarassistans när man trafikerar med pråm vintertid. En andra 
begränsning är att nuvarande hamntillstånd endast tillåter 100 anlöp under en 
tvåårsperiod (uppgift enligt Hamnchef i Örnsköldsvik). Nuvarande trafik rör sig 
kring 30 anlöp per år som ett genomsnitt. Återstår då ca 20 anlöp per år inom 
gällande hamntillstånd. Dessa begränsningar sammantagna, båtlängd, leddjup och 
anlöp gör föreningen bedömningen att endast 100 000 ton (20 anlöp à 5 000 ton) 
kan tas in via hamn givet att gällande tillstånd tillämpas. Om fartyg kan lastas direkt 
med returlast så kan självfallet motsvarande mängd färdigvara lämna hamnen, totalt 
100 000 ton. Beaktat att Cinis AB menar att totalt 600 000 ton, råvara in och 
färdigvara ut, kommer hanteras vid anläggningen och nästan uteslutande via 
båtfrakter så vill föreningen att domstolen kräver ett klargörande hur denna 
diskrepans ska hanteras. I samband med huvudförhandlingen menade bolaget att 
detta i huvudsak var en fråga för hamnen med vilka man hade en god kontakt. Från 
Cinis AB lyftes också möjligheten att nyttja grundgående, bogserade pråmar för att 
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lösa problemet med tonnage och leddjup. Det är värt att beakta att såväl Skellefteå, 
tänkt utlastningshamn för råvara från batterifabriken, som mottagande hamn i 
Köpmanholmen ligger i norra Sverige varför det under delar av året kräver 
isklassade fartyg för att kunna påräkna isbrytarassistans. Pråmar tillhör inte denna 
kategori.  
 
Från föreningens sida ser man en risk att det tonnage som inte hanteras över kaj i 
stället kan komma att hanteras via landtransport vilket skulle få en mycket negativ 
inverkan på Köpmanholmen som samhälle. I samband med föreningens kontakt 
med hamnchefen informerades man om att hamnen påbörjat en process att utöka 
antalet anlöp till 150 per år, en tredubbling mot gällande tillstånd. Här är det viktigt 
att notera att utöver de fysiska begränsningarna avseende leddjup och fartygslängd 
så är hamnen behäftad med en mycket stor miljörisk i form av fiberbank och 
fibersediment. I en genomgång av 24 riskområden kopplade till massafabriker och 
kloralkalifabriker av Länsstyrelsen i Västernorrland så ansågs området runt aktuella 
kaj i Köpmanholmen vara klassat i högsta riskklass. Bakom denna riskbedömning 
låg hög förekomst av metylkvicksilver, 3 880 ggr högre än riktvärdet och 1 442 ggr 
högre än riktvärdet för dioxin liksom nästan 1 500 kg kvicksilver (Länsstyrelsen i 
Västernorrland, Riskklassning av fiberbankar i Västernorrland, nr 2017:06). 
 
I samma undersökning pekar länsstyrelsen på de höga riskerna för spridning av 
dessa allvarliga miljögifter i vattenfasen varvid de blir tillgängliga för biotan. Man 
menar också i samma undersökning att Köpmanholmen bedöms ha klassning i 
högsta skyddsvärde. Med tanke på de stora mängder mycket miljöfarliga ämnen 
som finns i fiberbank och sediment i direkt anslutning till kaj, där man dessutom 
redan i dag konstaterar påverkan av propellerströmmar kan en ansökan om en 
tredubbling av antalet anlöp inte ses som en formalitet. Det kan bli en utdragen 
process och den kan till och med omfatta krav på sanering innan tillstånd kan ges 
för ett utökat antal anlöp. Det i sin tur kan medföra begränsningar av material-
transport via sjöfart enligt resonemanget ovan för en lång period vilket gör att 
behovet av ett klargörande från Cinis AB avseende fraktfrågan snarast ökar. 
Köpmanholmens samhällsförening anser att hamnen med sitt nuvarande och 
framtida tillstånd är så central för Cinis AB:s logistikupplägg att domstolen bör 
väga in detta i sitt ställningstagande och beslut. 
 
Under samrådet har frågan ställts om hur omfattande de interna transporterna kan 
tänkas bli. Cinis har svarat att detta faller inom hamnens tillstånd. Man har inte 
bemödat sig att utveckla dessa transporter ytterligare. Enligt ansökan ska råvaror i 
form av bulklast fraktas mellan hamnpiren och Cinis lagerbyggnad. För att frakta 
300 000 ton på lastbil (enkelbil) med en lastkapacitet om 15 ton behövs 20 000 
turer. Sedan ska motsvarande mängd färdigprodukter transporteras från lager till 
hamn, vilket genererar liknande transporter. För att lossa/lasta en båt (11 200 ton 
enl. ansökan) behövs ca 750 lastbilstransporter från kaj till lager. Föreningen 
befarar att dessa transporter med hantering kommer att kunna förorsaka både buller 
och materialspill. Frågan om interna transporter behöver belysas i Cinis tillstånd.  
 
Örnsköldsviks hamn och logistik AB är huvudman för Köpmanholmens hamn. Man 
har under 2022 inlett samråd för bland annat en utökning av trafiken till hamnen. I 
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samrådet anger man 150 fartygsanlöp per år. Ett samråd har hållits med berörda 
myndigheter 2022-09-16. Länsstyrelsen lämnade sitt yttrande över samrådet 2022-
10-07. Yttrandet innehåller krav på omfattande utredningar innan tillstånd kan 
lämnas.  
 
Man kan befara att hamnens process för ett utökat tillstånd kan bli komplicerad och 
långdragen enligt redogörelsen ovan. Om nu ansökningsprocessen skulle dra ut på 
tiden eller till och med avslås undrar föreningen hur Cinis tänker sig att transportera 
300 000 ton material in och lika mycket ut från anläggningen. Mark- och 
miljödomstolen bör ställa krav på Cinis AB att redovisa en lösning för det fall att 
denna situation skulle inträffa.   
 
Säkerhetszoner runt miljöfarliga fabriker har präglat Köpmanholmen och begränsat 
dess utveckling genom att förhindra byggande av bostäder. Köpmanholmens 
samhällsförening påtalade redan i det första samrådsyrkandet detta problem. 
Miljöfarlig verksamhet kan bestå av såväl brandfarligt material som buller. Mark- 
och miljödomstolen bör definiera omfattningen av en eventuell säkerhetszon runt 
Cinis AB med anledning av ansökt verksamhet. 
 
Bolaget har i sin MKB beskrivit tre huvudsakliga råvaror. Elektrofilterdamm från 
skogsindustrin som idag spolas ut i recipient, avfall från batteritillverkning och rena 
kemikalier. Att filterdammet idag spolas ut i recipient är naturligtvis mycket 
tveksamt, inte bara ur miljösynpunkt. Samhällsföreningen är naturligtvis positiv till 
att dammet tas om hand som en resurs. Dock är föreningen frågande till hur ett 
sådant omhändertagande ska kombineras med båtfrakt in till anläggningen i 
Köpmanholmen. I och med att filterdammet idag spolas ut saknas möjligheter för 
sulfatfabrikerna där dammet genereras teknik och infrastruktur för att omhänderta 
och lagra dammet till poster hanterbara för fartyg. Att lösa ett system för 
omhändertagande och lagring av filterdamm på respektive sulfatfabrik kommer 
naturligtvis generera kostnader. Då dessa fabriker idag uppenbarligen har tillstånd 
att spola ut dammet i recipient krävs sannolikt incitament för dessa fabriker att 
ändra sitt beteende. 
 
Köpmanholmens samhällsförening menar att domstolen ska kräva av Cinis AB att 
de presenterar en plan för hur sulfatfabrikerna ska förmås att samla och lagra 
filterdamm till relevanta båtposter för transport till Köpmanholmen. Alternativen är 
annars att sulfatfabrikerna fortsätter spola ut dammet i recipient, då faller ett av 
miljöargumenten för Cinis AB etablering, eller att filterdammet tas in i Cinis AB i 
form av småposter via lastbil. Sker det senare kommer trycket på Köpmanholmen 
av tunga fordon öka i en oacceptabel omfattning. 
 
Bolaget har beretts tillfälle att bemöta föreningens yttrande och anfört i huvudsak 
följande. 
 
Cinis har i samråd med hamnen utrett och diskuterat ett antal olika möjligheter att 
nyttja sjövägen för transporter till och från anläggningen, varvid olika fartygstyper 
kan komma i fråga. Någon begränsning i fråga om möjlighet att hantera aktuella 
mängder har därvid inte kunnat identifieras. Liksom tidigare, så även vid 
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huvudförhandlingen, vill dock Cinis framhålla att denna omständighet inte utgör en 
del av det som ska prövas inom ramen för förevarande mål. För hamnens 
verksamhet finns ett lagakraftvunnet tillstånd som medger verksamhet som med 
marginal svarar mot de behov Cinis har. Det är därvid inte riktigt som föreningen 
framhåller att hamnens tillstånd är begränsat till 50 anlöp per år, vilket framgår av 
hamnens tillstånd.  
 
Vidare bör noteras att antalet anlöp under senare år sett ut som följande: 
2022 - 5 anlöp, 2021 - 29 anlöp, 2020 - 26 anlöp, 2019 – 12 anlöp och 2018 - 1 
anlöp. Cinis ser därmed inte någon begräsning för verksamheten heller med denna 
utgångspunkt. Dagens hamntillstånd medger med marginal de transporter som 
verksamheten ger upphov till. Viktigare dock i detta sammanhang är att notera att 
varken land- eller sjötransporter, vore de möjliga att beakta i denna prövning, i sig 
ger upphov till sådana konsekvenser för omgivningen som skulle beaktas i denna 
prövning, på ett sätt som kunde medföra begränsningar för verksamheten.  
 
I fråga om den sedimentsbank som nämns av föreningen ska noteras att företrädare 
för de allmänna intressen som berörs inte har funnit anledning att uttrycka det som 
föreningen uttrycker. Föreningen företräder inte allmänna intressen och dess åsikt i 
saken saknar betydelse i detta sammanhang. 
 
Det som synes motivera föreningen att yttra sig i målet rör vidare landtransporter. I 
den delen bör på nytt noteras att Cinis inte kommer att nyttja sådana i större 
omfattning än som angetts i målet. Vidare har även frågan om transporter mellan 
fartyg och anläggningen utretts och redovisats i målet. Genom bullerutredningen 
har klarlagts att bullerpåverkan på omgivande bebyggelse är ringa och som mest i 
intervallet 35 till 40 dBA. Detta medför att förväntad påverkan ligger under den 
nivå som godtas till och med nattetid. 
 
Vad gäller frågan om säkerhetszoner och råvaror (filterdamm), så hanteras dessa 
frågor inte heller inom pågående mål men noterbart är att frågan om planering runt 
industrin hanteras under PBL samt att frågan om råvaror är något som Cinis 
hanterar enligt vad som uppgetts i målet. 
 

DOMSKÄL 

Omfattningen av domstolens prövning i målet  

Yrkande avseende upphävande av bygglov 
Mark- och miljödomstolen konstaterar inledningsvis att yrkandet om upphävande 

av beslut om bygglov som framställts av de enskilda som företräds av Jessica 

Fröhlen avser en separat rättsprocess och är inte något som kan hanteras inom 

ramen för nu aktuellt mål. Yrkandet härom ska därför avvisas.  

 



  Sid 62 
UMEÅ TINGSRÄTT DELDOM  

 
M 2029-21 

Mark- och miljödomstolen  
 
 
Domstolens utredningsskyldighet m.m. 
I ansökningsmål om tillstånd enligt miljöbalken har mark- och miljödomstolen full 

utredningsskyldighet i enlighet med 22 kap. 11 § miljöbalken (jfr prop. 1997/98:45, 

del 2 s. 240). Som ett led i detta ska enligt huvudregeln i 22 kap. 16 § andra stycket 

huvudförhandling hållas om det inte är uppenbart onödigt. Det finns inte något 

hinder mot att andra än remissmyndigheter och sakägare, t.ex. andra boende i 

närområdet, yttrar sig över en ansökan i ett tillståndsmål och framför synpunkter 

såväl i skrift som muntligt i samband med huvudförhandlingen. Mark- och 

miljödomstolen vill förtydliga att domstolen inte ser något behov av att i nu aktuellt 

mål ta ställning till vilken eller vilka parter som rent formellt kan anses vara 

sakägare. Domstolen har hanterat och bedömt det underlag som inkommit i målet i 

enlighet med den långtgående utredningsskyldighet som åligger domstolen. 

 

Miljökonsekvensbeskrivning 
Det har inte framkommit några konkreta invändningar mot godkännande av 

miljökonsekvensbeskrivningen under handläggningen. Mark- och miljödomstolen 

bedömer att innehållet i den miljökonsekvensbeskrivning som har getts in i målet 

uppfyller de i 6 kap. miljöbalken uppställda kraven och utgör tillräckligt underlag 

för prövningen i målet. Det som anförts av enskilda parter om brister i samrådet, 

avsaknad av konsekvensanalyser, nollalternativ m.m. leder inte till någon annan 

bedömning. Miljökonsekvensbeskrivningen kan därför godkännas och 

miljöbedömningen slutföras i enlighet med 6 kap. 43 § miljöbalken. 

 

Detaljplan m.m. 
Enligt 2 kap. 6 § tredje stycket miljöbalken får ett tillstånd inte ges i strid med en 

detaljplan eller områdesbestämmelser enligt plan- och bygglagen (2010:900). Små 

avvikelser som inte strider mot syftet för planen får dock göras. Vad som avses är 

en klar oförenlighet; att planen eller bestämmelserna inte ger tydligt stöd för den 

markanvändning som ett tillstånd skulle innebära räcker inte för ett avslag 

(Bengtsson m.fl., Miljöbalken, En kommentar, 2022, version 21 JUNO). 
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Ansökt verksamhetsområde omfattas av en detaljplan från 1946 som medger 

industri. Det har från enskilda parter bl.a. påpekats att bygglov har beviljats trots 

betydligt överskriden bygghöjd utifrån gällande detaljplan. Bolaget har i skriftligt 

yttrande, jämte ritningar, uppgett att verksamhetens byggnader, förutom skorstenar 

och cisterner som sticker upp ur processbyggnaden, håller sig inom den maximala 

byggnadshöjden på medelmarknivå om 14 meter. 

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar att den ansökta verksamheten är förenlig 

med den markanvändning som medges i planen, det vill säga industri. Frågan om 

byggnadernas utformning och höjd är förenliga med gällande detaljplan är något 

som får hanteras separat inom bygglovsprocessen och inte i det nu aktuella målet. 

Sammantaget finner domstolen att den ansökta verksamheten inte kan anses strida 

mot gällande detaljplan.    

 

Tillåtlighet och tillstånd 
När det gäller frågan om tillåtlighet har nämnden och Sjöfartsverket tillstyrkt 

ansökan och Trafikverket uppgett att verket inte har något att erinra mot ansökan. 

Länsstyrelsen har uppgett att ansökt verksamhet kan anses tillåtlig under 

förutsättning att tillräckliga villkor till skydd för människors hälsa och miljön 

föreskrivs. Det kan konstateras att innan huvudförhandlingens avslutning 

redogjorde bolaget för reviderade konsoliderade villkorsförslag som innebar att 

länsstyrelsen och bolaget, med några mindre undantag, enats om lämpliga 

villkorsförslag samt utformning av dessa. Som domstolen har uppfattat det finns det 

därmed, enligt de myndigheter som har yttrat sig och varit aktiva i målet, inte några 

kvarvarande hinder mot tillåtlighet.   

 

De enskilda som företräds av Jessica Fröhlen har yrkat att domstolen ska avslå 

bolagets ansökan, vilket får tolkas som att de anser att det finns hinder mot 

tillåtlighet och tillstånd. De har som skäl härför framför allt pekat på den ökade 

trafiken som genereras av verksamheten. Köpmanholmens Samhällsförening, 

Yan B. Strömberg Juth samt Jerk och Maria Sundmark har inte angett någon tydlig 

inställning till ansökan men framfört synpunkter bland annat i fråga om 
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lokaliseringen, även innefattande transportfrågan. Det som har lyfts fram i den 

delen är främst farhågor om olika typer av störningar orsakade av lastbils-

transporterna samt vad som sker om det inte skulle gå att använda sjövägen för 

transporter på det sätt som bolaget räknar med. Även oro kring påverkan på 

fiberbankar i Nätrafjärden har framförts. 

 

I fråga om transporter har bolaget i samband med huvudförhandlingen i målet bl.a. 

förtydligat enligt följande. Utgångspunkten är att alla transporter ska gå sjövägen. 

Fartygstrafiken i hamnen regleras i det lagakraftvunna tillståndet som hamnen har 

och nuvarande hamntillstånd klarar den volym som verksamheten ger upphov till. 

För bolagets del finns en naturlig begränsning då man inte kommer att använda 

landtransporter med lastbil som ett alternativ till vattentransporter. Bolaget kommer 

alltså inte att gå över till lastbil om det inte går att transportera på fartyg. En viss 

produktleverans kommer dock att ske i container, vilket hamnen i Köpmanholmen 

inte kan hantera. Det är mellan 50 000 och 70 000 ton som man räknat med vad 

gäller transporter till land, vilket kommer att gå till annan hamn. Det handlar om 

åtta fordonspassager med lastbil per dag som mest. På Köpmanholmsvägen går 150 

lastbilstransporter dagligen och bolagets tillägg till detta är en relativt liten andel. 

Vad gäller fördelningen över dygnet är utgångspunkten att transporter sker dag- och 

kvällstid. Det kan dock inte uteslutas att transporter nattetid kan förekomma för det 

fall att det t.ex. uppstår förseningar. Bolaget anser att gränsen för följdföretag 

avseende lastbilstransporterna utanför verksamhetsområdet ligger mellan 

korsningen Djuphamnsvägen – Köpmanholmsvägen. Vad gäller transporter inom 

verksamhetsområdet har man räknat med maximalt 15 transportrörelser per timme.   

 

Mark- och miljödomstolens bedömning 
Domstolen konstaterar inledningsvis att då det inte längre kvarstår några yrkanden 

om vattenverksamhet och det inte heller är aktuellt med utsläpp av kylvatten från 

verksamheten blir frågor som hade med dessa delar att göra, t.ex. risk för påverkan 

på fiberbanken, inte något som domstolen kommer att gå in på vid sin bedömning 

av tillåtlighet och tillstånd. Vad avser båttransporters eventuella påverkan på 

fiberbanken är detta något som får hanteras inom ramen för hamntillståndet.   
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I 2 kap. miljöbalken återfinns de så kallade allmänna hänsynsreglerna. 

Lokaliseringsprincipen framgår av 2 kap. 6 § miljöbalken och innebär att det för en 

verksamhet eller åtgärd ska väljas en plats som är lämplig både med hänsyn till 

ändamålet, människors hälsa och miljön. Det kan konstateras att bolaget har gjort en 

lokaliseringsutredning och redogjort för de överväganden som legat till grund för 

valet av plats för verksamheten.  

 

Av 2 kap. 3 § miljöbalken följer att alla som bedriver eller avser att bedriva en 

verksamhet eller vidta en åtgärd ska utföra de skyddsåtgärder, iaktta de 

begränsningar och vidta de försiktighetsmått i övrigt som behövs för att förebygga, 

hindra eller motverka att verksamheten eller åtgärden medför skada eller olägenhet 

för människors hälsa eller miljön. När det gäller bestämmelsens tillämpningsområde 

framhålls i lagmotiven att utöver skador och olägenheter som orsakas av 

fastighetsanknuten verksamhet omfattas sådana verkningar från verksamhet och 

åtgärder som inte sker genom användande av mark, byggnad eller anläggning. Detta 

innebär enligt motiven att krav med stöd av bestämmelsen kan ställas även på 

exempelvis transporter (jfr prop. 1997/98:45 del 2, s. 15 f.). Beträffande transporter 

till och från en miljöfarlig verksamhets anläggningar finns visserligen skäl att hävda 

att de ofta också har en anknytning till den fastighetsbundna verksamheten, men 

knappast på sådant sätt att de normalt kan anses utgöra en del av själva 

verksamheten. Däremot kan transporter till och från en miljöfarlig verksamhets 

anläggningar utgöra ett s.k. följdföretag som ska beaktas vid en prövning av den 

miljöfarliga verksamheten (NJA 2004 s. 21).  

 

Mark- och miljödomstolen finner mot bakgrund av den utredning som presenterats i 

målet att bolaget har visat att hänsynsreglerna i 2 kapitlet miljöbalken är uppfyllda. 

I fråga om 2 kap. 6 § avseende lokaliseringen anser domstolen att den plats som har 

valts är lämplig och uppfyller de krav som kan ställas. Vad avser försiktighets-

principen i 2 kap. 3 § konstaterar domstolen att bolaget i samband med huvud-

förhandlingen har uppgett att det är transport sjövägen som gäller, förutom de 

maximalt åtta dagliga transporter med lastbil som beräknas ske. Hamntillståndet 

och de villkor som gäller för detta ligger utom ramen för domstolens prövning i 
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målet. Domstolen noterar dock att bolaget har uppgett att de transporter sjövägen 

som bolagets verksamhet kommer att ge upphov till kommer att rymmas inom 

hamnens befintliga tillstånd. Domstolen, som delar bolagets bedömning i fråga om 

följdverksamhet, anser inte att de lastbilstransporter som bolaget beskrivit kan anses 

utgöra en sådan olägenhet att det utgör hinder mot tillåtligheten. Detta avser såväl 

interna som externa transporter.  

 

Inte heller i övrigt anser domstolen att det föreligger några hinder mot att meddela 

tillstånd enligt ansökan. Domstolen anser att underlaget i målet visar att 

verksamhetens påverkan på människors hälsa och miljö inte är större än att den, 

efter att erforderliga skyddsåtgärder har vidtagits, kan godtas. Tillstånd för den 

ansökta verksamheten bör därför meddelas med de villkor som framgår av 

domslutet.  

 

Villkor m.m. 

Inledning 

För tillståndet bör föreskrivas villkor som säkerställer att tillräcklig miljöhänsyn tas 

avseende de viktigaste miljöaspekterna. Bolaget har i ansökan och efterföljande 

kompletteringar samt vid huvudförhandlingen beskrivit hur ansökt verksamhet 

avser att utföras och bedrivas. Bolagets skyldighet att i huvudsak följa vad man 

angett i dessa handlingar samt framfört muntligt regleras lämpligen genom ett s.k. 

allmänt villkor (villkor 1).  

 

När det gäller artskyddet och den påverkan som kan förekomma på fåglar under 

anläggningstiden väljer domstolen även här att inte föreskriva något ytterligare 

villkor med hänvisning till att också detta ingår i det allmänna villkoret. Bolaget har 

vid huvudförhandlingen åtagit sig att inte utföra potentiellt störande anläggnings-

arbeten under fåglarnas häckningstid. Som en skyddsåtgärd kommer inte 

avverkningar, schakt- och anläggningsarbeten som kan störa fåglar att genomföras 

under fåglarnas häckningsperiod mellan den 1 april-31 juli. Domstolen anser att 

detta utgör en tillräcklig skyddsåtgärd. 
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Mark- och miljödomstolen anser inte heller att bolagets transporter ger upphov till 

sådana effekter i närområdet att det finns anledning att reglera dem genom villkor i 

tillståndsbeslutet. 

 

Mark- och miljödomstolen finner att bolagets förslag till villkor gällande allmänna 

villkoret, buller från fläktar, kemikalier och avfall samt energihushållning är 

befogade och i huvudsak lämpligt utformade. Ingen myndighet eller annan part har 

heller motsatt sig dessa förslag. Villkoren ska därför föreskrivas (jämför villkor 1, 

2, 5, 7, 8 och 9). I vissa av villkoren har dock domstolen gjort vissa mindre 

språkliga justeringar och anpassningar så att de bättre stämmer överens med hur 

liknande villkor brukar föreskrivas. I övrigt gör domstolen följande bedömningar 

avseende särskilda villkor.  

 

Buller 
Bolaget har föreslagit att kontroll av buller under drift ska ske genom 

närfältsmätningar och beräkningar och har vid huvudförhandlingen uppgett att det 

är så de avser att kontrollera bullernivåerna. Domstolen har valt att lägga till 

möjligheten att kontrollen som ett alternativ även ska kunna ske genom 

immissionsmätningar (villkor 3). Tillägget medför ingen nackdel för bolaget utan 

utgör enbart en extra valmöjlighet i hur villkoret kan följas upp. Domstolen väljer 

vidare att förtydliga att även villkoret om buller under anläggningstiden ska följas 

upp på samma sätt om det behövs (villkor 4).  

 

Det har från boende i Köpmanholmen framförts farhågor när det gäller risken för 

störande buller från verksamheten, och då främst med koppling till de interna 

transporterna och det buller som dessa genererar. Domstolen har därför för 

tydlighetens skull valt att i bullervillkoret under drift göra ett tillägg om att 

bullervillkoret även innefattar transporterna inom verksamhetsområdet.  

 

Bolaget har yrkat på att det i villkoret för buller under anläggningstiden föreskrivs 

att tillsynsmyndigheten får medge avsteg från villkoret i enskilda fall och för 

kortare perioder om det kan motiveras av en kortare sammantagen arbetstid eller 
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andra liknande skäl under förutsättning att avvikelsen kan ske utan betydande 

olägenhet för omgivningen. Domstolen finner, liksom bolaget, att det just under 

anläggningstiden kan vara lämpligt att tillsynsmyndigheten ges delegation att 

medge avsteg i vissa fall. 

 

Vidare har bolaget hänvisat till Naturvårdsverkets allmänna råd gällande buller från 

byggarbetsplatser och föreslagit följande möjlighet till avsteg. 

 

”För verksamhet med begränsad varaktighet, högst två månader, t ex spontning och 

pålning, tillåts 5 dBA högre värden. Vid enstaka kortvariga händelser, högst 

5 minuter per timme, tillåts upp till 10 dBA högre nivåer. Detta gäller dock inte 

kvälls- och nattetid.”  

 

Bolaget har yrkat att detta ska ingå i villkoret. Domstolen gör dock bedömningen att 

det är tillräckligt att i villkoret föreskriva att avsteg får göras av tillsyns-

myndigheten, om avvikelsen kan ske utan betydande olägenhet för omgivningen. 

Domstolen anser att det som tas upp i de allmänna råden kan ligga till grund för att 

medge tillfälliga avsteg och att det kan vara ett stöd för tillsynsmyndighetens 

bedömning i de enskilda fallen.  

 

Kemikalier 
Bolaget har föreslagit villkor som reglerar skydd och invallning av kemikalier och 

flytande avfall. Svavelsyra och natriumhydroxid är frätande kemikalier där bolaget 

anser att det finns ett särskilt behov av att vidta skyddsåtgärder för att minimera 

riskerna med dessa kemikalier. Det har avseende hanteringen av dessa kemikalier 

även framförts synpunkter från närboende. Mark- och miljödomstolen gör samma 

bedömning som bolaget men anser att det är av så stor vikt att dessa skyddsåtgärder 

följs att de bör föreskrivas som ett villkor (villkor 6). Bolaget har under 

huvudförhandlingen inte haft några invändningar mot att detta föreskrivs i ett 

villkor.  
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När det gäller lastning och lossning av kemikalier har det från bolagets sida 

framförts vissa betänkligheter kring hur detta villkor kan tolkas. Bolaget och 

länsstyrelsen har därför kommit överens om att föreslå att det ska stå kemikalier i 

stället för produkter för att det ska vara tydligt att det inte är slutprodukterna som 

ska lastas och lossas inom ett tätt underlag. Vidare har det här också varit viktigt för 

bolaget att det som avses rör lastning och lossning inom deras verksamhetsområde 

och inte inom hamnens område. Eftersom domstolen i den här prövningen enbart 

kan föreskriva villkor som gäller för bolagets verksamhet så anser domstolen att det 

inte krävs något ytterligare förtydligande i villkoret gällande detta (villkor 8). 

 

Kontroll 
När det gäller kontroll av verksamheten har bolaget och länsstyrelsen enats om en 

skrivning gällande kemikalieförteckning som lyder ”För verksamheten ska det 

finnas en uppdaterad kemikalieförteckning”. Nämnden har dock framfört att de inte 

anser att denna skrivning behöver föreskrivas i villkor eftersom detta redan regleras 

av lagstiftning. Domstolen gör bedömningen att det visserligen finns skrivningar 

gällande detta i lagstiftningen men att det blir tydligare om det regleras i villkoret 

(villkor 10), något som bolaget inte heller har haft något emot.  

 

Efterbehandling 
När det gäller efterbehandling har bolaget, efter önskemål från länsstyrelsen, 

föreslagit att bolaget ska anmäla även avslut av del av verksamheten. Enligt uppgift 

från länsstyrelsen kan det finnas anledning att föreskriva formuleringen för det fall 

att det kan bli aktuellt med att delar av verksamheten läggs ner. Länsstyrelsen har 

dock angett att det inte är helt nödvändigt för denna verksamhet med tanke på att 

verksamheten inte är uppdelad på ett sådant sätt att det skulle bli aktuellt med 

nedläggning av delar av verksamheten. Med tanke på att det inte bedöms finnas 

något behov av denna skrivning så föreskriver inte domstolen detta heller  

(villkor 11). 
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Damning 
Nämnden har framfört att de ser en fördel med ett villkor gällande att minska 

olägenheter för det fall damning uppstår, kopplad med en delegation till 

tillsynsmyndigheten att föreskriva villkor om att åtgärder ska vidtas. Bolaget å sin 

sida har framfört att verksamheten inte ska ge upphov till någon damning och ser 

inte damning som något problem. Bolaget anser att det räcker med att eventuell 

damning omfattas av det allmänna villkoret och att det därmed inte finns något 

behov av något separat villkor. Bolaget uppger bland annat att allt elfilterstoft och 

det eventuella metallslam som uppkommer kommer att transporteras i slutna 

system. Övriga produkter som transporteras in och ut från verksamheten kommer att 

transporteras i täckta men inte helt täta system. Dessa produkter dammar inte utan 

täcks för att undvika regn.  

 

Domstolen anser att bolaget har visat att riskerna för att någon damning ska uppstå 

är mycket liten och väljer därför att inte föreskriva något villkor gällande damning 

utöver det allmänna villkoret som gör att bolaget är bundet av vad man uppgett.  

 

Uppskjutna frågor och prövotidsföreskrifter 
Bolaget har yrkat att frågan om utsläpp till luft ska utredas under en prövotid. 

Domstolen anser att det är rimligt att frågan utreds ytterligare eftersom det råder 

vissa osäkerheter kring hur stor effekt HEPA-filtret kommer att ha på de 

stoftpartiklar som kan uppkomma i verksamheten. Domstolen anser vidare att om 

det under utredningens gång visar sig att HEPA-filtret inte ger avsedd effekt ska 

bolaget inom prövotiden utreda andra möjliga reningstekniker. Domstolen väljer att 

föreskriva de villkor som bolaget föreslagit som provisoriska villkor. Vidare anser 

domstolen att de provisoriska utsläppsvärdena för kaliumsulfat och natriumklorid 

kan tjäna som målsättningsvärden under prövotiden men att bolaget bör sträva efter 

att minska utsläppen ytterligare då det finns indikationer i tidigare undersökningar 

som tyder på att detta är möjligt.  

 

Bolaget har i sitt yrkande framfört att man önskar fyra år för att utreda luftutsläppen 

från det att tillståndet har vunnit laga kraft. Vid diskussion på huvudförhandlingen 
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har dock framkommit att tiden är satt med viss marginal. Om tiden i stället skulle 

sättas från det att anläggningen tagits i drift framför bolaget att tre år är en rimlig 

tid, vilket också är den bedömningen som domstolen slutligen landar i.  

 

Domstolen anser visserligen att två år borde vara en rimlig tid för att utreda HEPA-

filter men med anledning av att domstolen föreskriver att bolaget ska utreda andra 

reningstekniker för det fall att HEPA-filtret inte ger avsedd effekt så bedöms tre år 

som en mer realistisk utredningstid. 

 

För att tillsynsmyndigheten och domstolen ska få vetskap om när verksamheten har 

tagits i drift, och tiden för prövotidsutredningen därmed börjat löpa, har domstolen 

föreskrivit att bolaget ska anmäla tid för driftsstart till tillsynsmyndigheten och 

domstolen. 

 

Delegation 
Länsstyrelsen har föreslagit en delegation gällande energihushållningen med 

anledning av vikten av att energihushållnings- och effektiviseringsarbetet inte 

stannar vid en plan utan att åtgärder verkligen kommer till stånd. Bolaget motsätter 

sig en sådan delegation. 

 

Alla som bedriver en verksamhet eller vidtar en åtgärd ska hushålla med råvaror 

och energi, se 2 kap. 5 § miljöbalken. Hushållningsprincipen innebär att all 

verksamhet ska bedrivas och alla åtgärder ska vidtas på ett sådant sätt att energi 

används så effektivt som möjligt och så att förbrukningen minimeras. Den gäller vid 

all verksamhet och alla åtgärder som inte är av försumbar betydelse och den tar 

sikte på både energiproduktion och energianvändning. Villkor enligt den redovisade 

bestämmelsen kan vara mer långtgående än vad som är lönsamt från enbart 

företagsekonomiska utgångspunkter (se rättsfallen MÖD 2009:17 och MÖD 

2020:17). 

 

Utgångspunkten vid tillståndsprövning är att domstolen avgör samtliga frågor i 

målet och fastställer de villkor som behövs. Enligt 22 kap. 25 § tredje stycket 
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miljöbalken finns dock en möjlighet för domstolen att överlåta till tillsyns-

myndigheten att meddela villkor av mindre betydelse. En förutsättning för 

delegation är att det rör frågor som inte har någon självständig betydelse för 

tillåtligheten. Beslutade villkor enligt delegation måste uppfylla kravet på rimlighet 

enligt 2 kap. 7 § miljöbalken och kan överklagas.  

 

Mark- och miljödomstolen delar länsstyrelsen bedömning att det är viktigt att 

bolagets energieffektiviseringsarbete verkligen resulterar i att bolaget vidtar 

åtgärder. Domstolen bedömer att bolagets verksamhet är sådan att det framstår som 

lämpligt att arbetet med förbättrad energihushållning bedrivs successivt utifrån en 

energihushållningsplan. Detta är något som bolaget självt har lämnat som ett 

villkorsförslag och något som remissinstanserna inte haft något att erinra emot. 

Skyldigheten att hushålla med energi följer av miljöbalkens allmänna hänsynsregler 

men domstolen anser att villkor 9, på det sätt som det är föreskrivet med en tydlig 

hänvisning till att åtgärder i skälig utsträckning ska vidtas för att effektivisera 

energianvändningen m.m., förtydligar och konkretiserar denna skyldighet. 

 

För att ett sådant villkor inte ska bli verkningslöst framstår det som lämpligt att det 

kopplas till en delegation för tillsynsmyndigheten i denna del. I praxis har det 

bedömts som möjligt att delegera rätten att föreskriva villkor om genomförandet av 

åtgärder enligt en energihushållningsplan (se t.ex. rättsfallen MÖD 2009:17, MÖD 

2011:23, MÖD 2020:17 och MÖD 2020:40). 

 

I villkor 9 anges att endast åtgärder som är tekniskt möjliga att genomföra behöver 

redovisas i planen, vilket begränsar omfattningen av de åtgärder som kan komma att 

beslutas inom ramen för en delegation i detta fall. Den begränsningen förhindrar att 

delegationen blir för långtgående. Domstolen anser därför att det finns förut-

sättningar att delegera till tillsynsmyndigheten att meddela villkor om energihus-

hållningsåtgärder framtagna inom ramen för energihushållningsplanen. 
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Verkställighet 
Bolaget har yrkat att domen ska förenas med ett förordnande om att få ta tillståndet 

i anspråk även om domen inte har vunnit laga kraft. Bolaget har som skäl härför 

sammanfattningsvis uppgett att det är fråga om en angelägen verksamhet för att 

åstadkomma en högre grad av självförsörjning avseende konstgödsel och för att 

kunna nyttogöra sådana produkter som annars går till spillo samt minska 

belastningen på omgivningen. Vidare är bolaget inne i ett skede av utveckling av 

teknik och att starta upp verksamhet på olika orter och har ett intresse av att snabbt 

få i gång sin verksamhet. Verksamheten skulle enligt bolaget inte medföra sådan 

påverkan på omgivningen och platsen som inte enkelt kunde återställas för det fall 

att tillståndet inte slutligt vinner laga kraft.  

 

Länsstyrelsen har inte haft någon erinran mot yrkandet om verkställighet och 

nämnden har uppgett att man inte har några synpunkter. Ingen övrig part har angett 

någon inställning i den delen.  

 

Av 22 kap. 28 § miljöbalken framgår att när det finns skäl till det får mark- och 

miljödomstolen förordna att tillståndet till en verksamhet får tas i anspråk även om 

domen inte har vunnit laga kraft. Högsta domstolen har i det refererade avgörandet 

NJA 2012 s. 623 prövat vilka förutsättningar som ska gälla för att sådana s.k. 

verkställighetsförordnanden ska kunna meddelas. Av avgörandet framgår bl.a. att 

ett verkställighetsförordnande ur processuell synvinkel är att se som ett undantag 

och att det därför får läggas på verksamhetsutövaren att påvisa konkreta skäl för ett 

sådant förordnande och ange vilka beaktansvärda nackdelar som är förknippade 

med att tillståndet inte kan tas i anspråk omedelbart och vad som kan bli följden om 

verksamheten förskjuts framåt i tiden. Det måste enligt Högsta domstolen också 

krävas att verksamhetsutövarens intresse med viss marginal väger tyngre än de 

intressen som talar för att ett lagakraftvunnet avgörande bör föreligga innan 

tillståndet får tas i anspråk.  

 

Mark- och miljödomstolen, som konstaterar att bolaget inte har angett några 

beaktansvärda nackdelar med att tillståndet inte kan tas i anspråk omedelbart, 
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bedömer inte att bolagets skäl för verkställighet väger tyngre än skälen för att 

huvudregeln ska tillämpas i detta mål, dvs. att ett tillstånd ska vinna laga kraft innan 

det får tas i anspråk. Domstolen avslår därför bolagets begäran om 

verkställighetsförordnande.  

 

Igångsättningstid 
Bolaget har föreslagit en igångsättningstid på fem år räknat från det att domen 

vunnit laga kraft.  

 

Mark- och miljödomstolen, som konstaterar att det inte har framförts några 

invändningar mot den av bolaget föreslagna tiden, finner att föreslagen tid är 

lämplig. Verksamheten ska därför ha satts i gång senast fem år från dagen för 

lagakraftvunnen dom, annars förfaller tillståndet.  

 

Prövningsavgift 
Den 25 augusti 2021 beslutade mark- och miljödomstolen att bolaget skulle betala 

en prövningsavgift om 140 000 kr enligt förordningen (1998:940) om avgifter för 

prövning och tillsyn enligt miljöbalken. Av 9 kap. 3 § samma förordning framgår 

att domstolen ska pröva avgiftens skälighet i samband med att handläggningen av 

målet avslutas och att domstolen med hänsyn till prövningens omfattning eller 

annan särskild omständighet får sätta ned eller efterskänka prövningsavgiften. 

Bolaget har i samband med huvudförhandlingen uppgett att utgångspunkten måste 

vara en ordentlig jämkning av prövningsavgiften eftersom vattenverksamheten har 

utgått ur ansökan.  

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar att den beslutade och erlagda prövnings-

avgiften härrörde sig till den ansökan om tillstånd till vattenverksamhet som 

inledningsvis ingick i ansökan. Under handläggningens gång, efter att vissa 

kompletteringar skett men innan kungörelse av ansökan, har bolaget dock återkallat 

yrkandet om vattenverksamhet. Mot den bakgrunden finner domstolen att det inte är 

skäligt att bolaget ska betala hela den beslutade avgiften utan att avgiften bör 
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jämkas till hälften. 70 000 kr av den erlagda avgiften ska därmed betalas tillbaka till 

bolaget.  

 

Övrigt 
Länsstyrelsen uppgav inledningsvis i målet att myndigheten hade för avsikt att 

inkomma med ersättningsanspråk för nedlagd tid kopplad till vattenverksamhet. På 

fråga från domstolen i samband med huvudförhandlingen har länsstyrelsen uppgett 

att myndigheten inte framställer några krav på ersättning för rättegångskostnader.  

Det har i målet framställts ett antal yrkanden från privatpersoner om att domstolen 

ska ställa vissa krav på bolaget, begära in viss utredning etc. I den mån sådana 

yrkanden inte har tillgodosetts eller särskilt bemötts genom vad mark- och 

miljödomstolen beslutat eller bolaget i övrigt medgett finner domstolen inte att det 

föreligger skäl att bifalla dessa yrkanden.  

 

HUR MAN ÖVERKLAGAR, se bilaga 2 (MMD-01) 

Överklagande senast den 26 maj 2023. 

 

 

Emma Önneby  Åsa Engman Ölund 

_____________ 

I domstolens avgörande har deltagit rådmannen Emma Önneby, ordförande, och 
tekniska rådet Åsa Engman Ölund samt de särskilda ledamöterna Tore Forsberg och 
Ylva Ågren. 
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Hur man överklagar 

Dom i mark- och miljödomstol som första instans MMD-01 
 

Vill du att domen ska ändras i någon del kan du 
överklaga. Här får du veta hur det går till. 

Överklaga skriftligt inom 3 veckor 

Ditt överklagande ska ha kommit in till domstolen 
inom 3 veckor från domens datum. Sista datum för 
överklagande finns på sista sidan i domen. 

Överklaga efter att motparten överklagat 

Om ena parten har överklagat i rätt tid, har den 
andra parten också rätt att överklaga även om tiden 
har gått ut. Det kallas att anslutningsöverklaga. 

En part kan anslutningsöverklaga inom en extra 
vecka från det att överklagandetiden har gått ut. Ett 
anslutningsöverklagande måste alltså komma in inom 
4 veckor från domens datum. 

Ett anslutningsöverklagande upphör att gälla om det 
första överklagandet dras tillbaka eller av något annat 
skäl inte går vidare. 

Så här gör du 

1. Skriv mark-och miljödomstolens namn och 
målnummer. 

2. Förklara varför du tycker att domen ska ändras. 
Tala om vilken ändring du vill ha och varför du 
tycker att Mark- och miljööverdomstolen ska ta 
upp ditt överklagande (läs mer om prövnings-
tillstånd längre ner). 

3. Tala om vilka bevis du vill hänvisa till. Förklara 
vad du vill visa med varje bevis. Skicka med 
skriftliga bevis som inte redan finns i målet. 

4. Lämna namn samt aktuella och fullständiga upp-
gifter om var domstolen kan nå dig: postadresser, 
e-postadresser och telefonnummer. 

Om du har ett ombud, lämna också ombudets 
kontaktuppgifter. 

5. Skriv under överklagandet själv eller låt ditt 
ombud göra det. 

6. Skicka eller lämna in överklagandet till mark- och 
miljödomstolen. Du hittar adressen i domen. 

Vad händer sedan? 

Mark- och miljödomstolen kontrollerar att överklag-
andet kommit in i rätt tid. Har det kommit in för 
sent avvisar domstolen överklagandet. Det innebär 
att domen gäller. 

Om överklagandet kommit in i tid, skickar mark- 
och miljödomstolen överklagandet och alla handling-
ar i målet vidare till Mark- och miljööverdomstolen. 

Har du tidigare fått brev genom förenklad delgiv-
ning, kan även Mark- och miljööverdomstolen skicka 
brev på detta sätt. 

Prövningstillstånd i Mark- och miljö-
överdomstolen 

När överklagandet kommer in till Mark- och miljö-
överdomstolen tar domstolen först ställning till om 
målet ska tas upp till prövning. 

Mark- och miljööverdomstolen ger prövnings-
tillstånd i fyra olika fall. 

 Domstolen bedömer att det finns anledning att 
tvivla på att mark- och miljödomstolen dömt rätt. 

 Domstolen anser att det inte går att bedöma om 
mark- och miljödomstolen har dömt rätt utan att 
ta upp målet. 

 Domstolen behöver ta upp målet för att ge andra 
domstolar vägledning i rättstillämpningen. 

 Domstolen bedömer att det finns synnerliga skäl 
att ta upp målet av någon annan anledning. 

Om du inte får prövningstillstånd gäller den överklag-
ade domen. Därför är det viktigt att i överklagandet 
ta med allt du vill föra fram. 

Vill du veta mer? 

Ta kontakt med mark- och miljödomstolen om du 
har frågor. Adress och telefonnummer finns på 
första sidan i domen. 

Mer information finns på www.domstol.se. 
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